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EDITORIAL

jako místopředseda představenstva HKP jsem velice potěšen 
skutečností, že jsem to právě já, kdo může dnes, v této prázdninové 
době napsat pár vět.

První stres po volbách už myslím opadl. Bylo to náročné období, 
plné zvratů a překvapení. Těch milých, ale i méně příjemných. Tak to 
prostě v životě chodí. 

,,Kritizovat  znamená obviňovat autora, že to nedělá tak, jak bych 
to dělal já, kdybych to uměl.“ (Karel Čapek) Jak příznačné... Tento 
citát mám ve velké oblibě. 

Další volby nás čekají na podzim. Nyní přišel čas na zasloužené 
dovolené a odpočinek, který my všichni tak potřebujeme.

Už brzy se rozhodne, jak bude Praha dál pokračovat ve svém 
rozvoji. Jak naváže na to dobré, co se za poslední léta podařilo. 
Není toho málo.

Odpočívejte a trochu i přemýšlejte.

Přeji krásnou dovolenou a na podzim šťastnou ruku při volbách.
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P oslední dubnový den patřil již tradič-
ně shromáždění delegátů Hospo-
dářské komory hl. m. Prahy. Předsta-
vitelé členských fi rem se zde z úst 

předsedy představenstva HKP Ing. Vladimíra 
Srpa dozvěděli informace o činnosti komory 
v minulém roce, o projektech, které HKP reali-
zovala a dále realizuje, o změnách v pracovních 
sekcích komory, o novinkách v zážitkové turis-
tice nebo například o nové podobě, kterou 
Zpravodaj HKP na konci minulého roku získal. 

Poté zúčastnění vyslechli zprávy o hospo-
daření HKP a zprávu Dozorčí rady představen-
stva HKP a byli seznámeni s návrhem rozpočtu 
na rok 2010, který posléze jednohlasně schvá-
lili. Schváleni byli také zástupci delegátů HKP 
na Sněm HK ČR, který se konal koncem květ-
na. Poté vystoupil člen představenstva HKP 
a prezident HK ČR Petr Kužel a seznámil pří-

Z HKP 

tomné s činností Hospodářské komory ČR 
a s opatřeními na podporu podnikání u nás, na 
kterých HK pracuje.
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P rimátor pozvání pražských podni-
katelů ke společné diskuzi přijal 
a v úterý 25. května ho na půdě 
Hospodářské komory hl. m. Prahy 

uvítal předseda představenstva HKP Vladimír 
Srp, místopředseda představenstva HKP Bohu-

mil Mach a přibližně tři desítky pražských pod-
nikatelů – členů HKP. 

Primátor nejprve pohovořil o Praze a praž-
ských úspěších obecně, aby se v zápětí ocitl 
v palbě podnikatelských dotazů, ať už se jed-
nalo o PPP investice, otázku loterijního zákona, 
DPH, stavby pražského metra a P + R parko-
višť, protikorupčního portálu nebo zaměstná-
vání cizinců. 

Z úst Pavla Béma zaznělo mnoho veřejnosti 
nepříliš známých skutečností nebo informací, 
které byly médii značně zkreslovány a jejich 
skutečný stav tak byl pro mnohé překvape-
ním.. „Neříkám, že se nám povedlo všechno,“ 
řekl mimo jiné Bém. „Ale to, co se podařilo za 
posledních osm let zrealizovat, posunulo Pra-
hu mezi jedno z nejmodernějších a nejotevře-
nějších měst světa.“ Zmínil také dokonalý pro-

tipovodňový systém čítající i 3D zátopový 
model Prahy, díky němuž je možné na 48 ho-
din dopředu zjistit, které pražské části budou 
v případě velkých povodní zaplaveny, připo-
mněl vysoké ocenění, které se nedávno dosta-
lo webovému portálu hlavního města Prahy 
a mnoho dalších skutečností, které dělají život 
i podnikání v naší metropoli příjemnějšími ne-
bo jednoduššími.

To, že se původně plánované hodinové 
setkání protáhlo na hodiny dvě, svědčí o vel-
kém zájmu podnikatelů o současné i budoucí 
podnikatelské podmínky v hlavním městě ale 
i o dalších otázkách Prahy a jejího vedení. Hos-
podářská komora hl. m. Prahy proto může už 
teď slíbit, že podobná setkání pražských pod-
nikatelů s představiteli vedení města bude 
organizovat pravidelně.

Shromáždění delegátů 

HKP uskutečnila mezi svými členy anketu na téma, se kterým pražským 
představitelem by se rádi osobně setkali a pohovořili o podnikání. Jednoznačně 
nejčastěji uváděli pražští podnikatelé jméno primátora Pavla Béma.

Členové HKP tváří v tvář 
pražskému primátorovi 
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Po dvou hodinách předseda představen-
stva HKP všem poděkoval za účast a shro-
máždění ukončil.
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vzniklo v Jungmannově ulici č. 3 
na Praze 1 nové Kontaktní cent-
rum pro podnikatele. 

 Slavnostního otevření se v pondělí 17. květ-
na zúčastnil předseda představenstva HKP 
Ing. Vladimír Srp, ředitel Úřadu HKP Zdeněk 
Kovář, prezident HK ČR Petr Kužel, starosta 
MČ Praha 1 Filip Dvořák a zástupci starosty 
Michal Valenta a Daniel Hodek.

Centrum bude živnostníkům a dalším pod-
nikatelským subjektům nabízet poradenství 

z oblasti práva, účetnictví, daní, evropských 
fondů nebo administrativy, se kterou se během 
podnikání musí potýkat. Centrum bude také 
nabízet výpisy CzechPOINT, pořádat přednáš-
ky a semináře, případně diskuze s pracovníky 
Úřadu Městské části Praha 1.

Snahou HKP je, aby podobná podnikatelská 
centra vznikala i v dalších městských částech. 
Zájem podnikatelů o poradenství dokládá 
i Informační místo pro podnikatele v budově 
HKP, které jen za minulý rok vyřídilo téměř 3,5 
tisíce dotazů. 

Otevření Podnikatelského 
centra na Praze 1

Otevírací doba centra bude od 10:00 do 
16:00, v případě zvýšeného zájmu o činnost 
centra ze strany podnikatelů budou otevírací 
hodiny upraveny dle potřeby.

Jaký je Váš názor na hrozící zvýšení daní: 
a) OSVČ a zaměstnanců a b) právnických osob?

Na otázku, kterou jsme členům HKP tentokrát položili, a od které jsme si 
slibovali vlnu názorů, přišly pouhé dvě odpovědi. Proč se asi ostatní naši 
členové odmítli vyjádřit k otázce:

„Malí a střední 
podnikatelé a zej-
ména OSVČ jsou 
v zemích EU doslo-
va páteří a hlavním 
pilířem ekonomiky, 
neboť vytváří nej-
větší část HDP 
a snižují nezaměst-
nanost. Je škoda, že 

u nás si to naše vlády 21 let ještě neuvědomu-
jí. Jakékoliv další zvýšení daní OSVČ zapříčiní 
jejich velký úbytek a z těch, co díky zvýšeným 
daním přestanou podnikat nové žadatele 
o státní příspěvky, včetně podpory v neza-
městnanosti. Proto je zvýšení daní u OSVČ 
nesmyslné, diletantské a pro naši ekonomiku 
velmi škodlivé. Stát vůbec nezíská více peněz 
z vyšších daní od OSVČ, ale naopak sám vydá 
více peněz na nové nezaměstnané z řad býva-
lých OSVČ, které vyšší daně zlikvidují. Země-

dělci dostávají od státu podpory až do výše 
90% svých nákladů, všechny ostatní OSVČ ( 
a je jich naprostá většina ) ani korunu a jen 
musí platit státu daně, sociální i zdravotní 
pojištění. Zvyšovat jim daně znamená vědo-
mě zvýšit počet nezaměstnaných hledajících 
práci na úřadech práce i zvětšit fronty žada-
telů o státní fi nanční příspěvky v nezaměst-
nanosti. Stát by měl naopak OSVČ podporo-
vat, aby vytvořili další pracovní místa.“

Marcel Winter
Majitel marketingové fi rmy WMC

„Nesouhlasím se zvýšením (navyšováním) 
daní OSVČ (to umí každý), ale se zavedením 
účinných kroků vedoucích: k nárůstu soukro-
mých fi rem, k minimalizaci ztrát spojených 
s výběrem daní (termíny placení, způsoby 
úhrad), k zamezení daňových úniků všeho dru-
hu (zdanění bank, nepřihlášené osoby ze zahra-

ničí, kriminální činnosti, „dvojaké“ 
zákony, náhrady, atd.), i nadále 
k cenové stabilitě, precizní kontrole 
a výběru projektů a státních zakázek, ke snižo-
vání nezaměstnanosti, ke snižování daní, atd.

Nesouhlasím ani se zvýšením (navyšová-
ním) daní právnických osob. V podstatě jde 
o totéž. Budou-li dobře fungovat podniky, 
budou poskytovat více pracovních míst a tím 
(mimo jiné) budou předcházet stagnaci, bude 
méně dlouhodobě nezaměstnaných, občané 
nebudou odcházet do zahraničí, atd.

Dobrá opatření povedou ke snížení stát-
ního schodku, který činí 194 miliard Kč(!) 
a ke snížení nezaměstnanosti, která vykazu-
je 8,7%!

Všechna neprovázaná, neharmonická 
opatřeni povedou pouze ke „střelám“.“

Anežka Šolková
ANIES, vnitřní a zahraniční obchod VÁ
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Podolská vodárna
První novotou, o kterou se rozrostla „Pra-

ha technická“, je velice zajímavá trasa v Po-
dolské vodárně. Ta byla, po dohodě HKP 
s Pražskými vodovody a kanalizacemi a.s., 
slavnostně otevřena 19. dubna za přítomnos-
ti předsedy představenstva HKP Ing. Vladi-
míra Srpa, náměstka primátora hl. m. Prahy 
Ing. Pavla Klegy a generálního ředitele PVK 
Ing. Milana Kuchaře.

Během prohlídky vodárny projdou návštěv-
níci nejprve Muzeum pražského vodárenství 
s jeho expozicemi a poté pokračují do úpravny 
vody. Zde navštíví čerpací stanici surové vltav-
ské vody, seznámí se s chemickou úpravou 
surové říční vody v čiřičích a jako bonus vystou-
pají až na ochoz budovy chemické úpravy 
vody, kde se jim naskytne úchvatný panorama-
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Návštěvníci technických památek mají díky pražské Hospodářské komoře možnost poznat 
v Praze o dva další, dosud veřejnosti nepřístupné, prostory více.

Zážitková turistika má dva 
nové přírůstky
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tický pohled na Prahu. Vyhlídka z ochozu je 
přitom právě tím zážitkem, který dosud nebyl 
návštěvníkům tohoto objektu běžně dopřá-
ván.

Prohlídky se konají každý čtvrtek.
Pro skupiny do 20 osob od 9:00 a od 11:00, 

pro jednotlivce od 13.00 hod. 
Cena vstupenky pro skupinu do 10 osob je 

1300,- Kč, do 20 osob 2500,- Kč a pro jednot-
livce 150,- Kč. 

Prohlídka trvá cca 120 minut. 

Stará kanalizační čistírna v Bubenči
Čerstvým nováčkem mezi prohlídkovými 

trasami „Prahy technické“ se stala Stará kanali-
zační čistírna Ekotechnického musea. Ve čtvr-
tek 10. června trasu slavnostně otevřeli před-
seda představenstva HKP, ředitel Ekotechnic-
kého musea Tomáš Věžník, předseda Klubu 
přátel staré čistírny Ing. Jiří Müller, zastupitel 
HMP Jan Svátek a manažer projektu zážitkové 
turistiky Jiří Svoboda.

„Úspěch pražských kolektorů a dokonce 
i ohromný zájem o nedávno otevřenou zážit-
kovou trasu v Podolské vodárně nám dokazu-
jí, že lidé mají v oblibě i tento druh památek – 
skvosty technického rázu. Proto jsem rád, že 
pražská Hospodářská komora tento projekt 
rozjela a že se daří do něj zapojovat další a dal-
ší technické poklady hlavního města,“ řekl na 
tiskové konferenci k příležitosti otevření trasy 
Ing. Vladimír Srp.

V tomto případě se jedná o velice netradič-
ní prohlídku prostor, které dosud zůstávaly 
veřejnosti skryté. Jedná se přitom o velice cen-
ný architektonický objekt, jakým se může pyš-
nit pouze Praha, a který ve své době předsta-
voval naprostý vrchol technického pokroku 
v otázce čištění kanalizačních vod, a to dokon-
ce v celé Evropě.

Podrobnosti o prohlídce Ekotechnického 
musea a staré kanalizační čistírny v Bubenči, 
a to včetně informací o vstupném a časech 
prohlídek  přinášíme v rubrice Kultura na stra-
ně 28.

Vstupenky na prohlídky všech objektů 
zážitkové turistiky „Praha technická“ lze rezer-
vovat na www.prahatechnicka.cz nebo osob-
ně (po předchozí telefonické dohodě) přímo 
v sídle Hospodářské komory hlavního města 
Prahy, nám. Franze Kafky 7, Praha 1. Ani jedna 
z prohlídek není bezbariérová.
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ZÁŽITKOVÁ TURISTIKA:

Projekt zážitkové turistiky, 

spolufinancovaný z EU, realizovala 

Hospodářská komora hl. m. Prahy 

v prvním programovacím období 

v letech 2004 – 2006. Po jeho 

skončení HKP vytvořila svůj vlastní 

rezervační systém prohlídek 

technických památek, do kterého se 

jako první zapojily Kolektory Praha, 

a.s. Prohlídku pražského podzemí 

už absolvovalo více než sedm tisíc 

návštěvníků. 





Čím se zabývá poměrně nedávno 
založená Regionální rozvojová agentura?

Agentura byla zřízena skutečně nedávno, 
k 1.6.2010. Prvním projektem, na kterém 
začala pracovat, je schéma systémové pod-
pory podnikatelských a vědeckých inkubáto-
rů a inovačních center na území hlavního 
města Prahy.

Jak se, podle vás, bude další činnost této 
agentury vyvíjet, co všechno by mělo do 
její kompetence spadat?

Do kompetence RRA by měly spadat tři 
zásadní oblasti:

Tak charakterizuje náměstek primátora hlavního města Prahy Ing. Pavel Klega svou 
snahu pomoci vytvořit z Prahy příjemné místo pro život a ideální místo pro podnikání.

Věčné hledání rovnováhy

AKTUÁLNÍ TÉMA
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1.  marketing hlavního města Prahy ve vztahu 
k investorské veřejnosti,

2.  podpora rozvoje inovačních technologií 
a malých a středních podniků,

3.  rozvoj nevyužitých a zanedbaných území.
Chceme, aby se RRA stala partnerem pro 

podnikatelskou veřejnost, především pro 
začínající, menší a střední podnikatele. Těm 
by měla pomáhat při hledání příležitostí 
a možností realizace podnikatelských záměrů 
na území HMP. RRA bude dále připravovat 
vznik podnikatelských inkubátorů a vědecko-
technických parků. Udržitelný rozvoj podni-
kání je nezbytný pro zdravý rozvoj pražského 
regionu.

Původní plány počítaly s transformací 
Trade Centre Praha a.s. do RRA. 
Nakonec se od toho ustoupilo. Jaké byly 
hlavní důvody?

Hlavním důvodem bylo zajištění financo-
vání činnosti RRA. Ta bude totiž sloužit pře-
devším veřejnoprávnímu zájmu a podnikatel-
ská činnost bude spíše doplňková. V případě, 
že by RRA měla formu akciové společnosti, 
znamenalo by to narušení pravidel hospodář-
ské soutěže. Poskytnutí finančních prostřed-
ků pro činnost RRA z veřejných prostředků 
by představovalo zakázanou veřejnou pod-
poru. Právní analýzy proto formu akciové 
společnosti nedoporučily.

Jediným možným bezpečným řešením 
financování RRA tak bylo nalezení modelu, 
který zaručuje důsledné poskytování podpo-
ry pro činnost RRA, která je v zájmu veřejno-
právního subjektu. Proto RRA vznikla jako 
příspěvková organizace, která je přímo napo-
jena na rozpočet a může využívat finančních 
příspěvků zřizovatele, státního rozpočtu, fon-
dů EU a různých grantů.

Čím se tedy v současné době hlavně 
zabývá TCP a jaké jsou její úkoly?

TCP nadále zajišťuje správu a obchodní 
využití nemovitostí ve vlastnictví HMP. Jedná 

se především o objekty s vysokým stupněm 
památkové ochrany nebo se specifickým 
využitím, například Hudební divadlo v Karlí-
ně, Sovovy mlýny a další. Společnost tuto čin-
nost zajišťuje pro město přes dvacet let a má 
zkušenosti se správou a údržbou takto cen-
ných a specifických nemovitostí.

Před časem Praha oznámila, že pražským 
podnikatelům nebude ve svých budovách 
zvyšovat nájmy. Bude Praha v trendu 
„usnadnění života pražským 
podnikatelům“ pokračovat i v dalších 
letech? Existují i jiné návrhy takové 
pomoci?

Nulové navyšování nájmů pro pražské 
podnikatele je součástí dlouhodobého plánu 
Rady HMP na pomoc této sféře. Již třetí rok 
po sobě Praha tímto způsobem ulevila pod-
nikatelům. S ohledem na ekonomickou rece-
si jde ještě o trochu důležitější krok. 

Spolu s tímto krokem Praha pracuje systé-
mově na vylepšení infrastruktury nebo napří-
klad  síťových rozvodů. Hlavně v tomto obo-
ru jsou např. pražské kolektory naprosto jedi-
nečným dílem, jímž se jezdí inspirovat před-
stavitelé mnoha metropolí z celého světa. 

Velkou pomoc jistě podnikatelé cítí i na rad-
nicích jednotlivých městských částí například 
zavedením a provozováním Czechpointů.

V pomoci podnikatelům bude Praha 
nepochybně pokračovat i v budoucnu. Asi 
posledním krokem bylo zřízení již výše zmíně-
né Regionální rozvojové agentury, pod kterou 
budou spadat podnikatelské inkubátory 
a další pomocné mechanismy pro malé a začí-
nající podnikatele. 

Magistrát se aktivně podílí na projektu 
zážitkové turistiky „Praha technická“. 
Má Praha více technických pokladů, 
které se bude snažit v rámci tohoto 
projektu zpřístupnit veřejnosti?

Praha technická je projekt, na který jsem 
skutečně pyšný. Ve spolupráci s pražskou 
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AKTUÁLNÍ TÉMA

Hospodářskou komorou se nám už podařilo 
otevřít tři unikátní skvosty technické Prahy. 
Pilotním projektem byly kolektory, které jen 
před několika týdny přivítaly sedmitisícího 
návštěvníka. To potvrzuje obrovský zájem lidí 
o tyto technické prostory. 

Letos na jaře pak do seznamu nově otevře-
ných technických objektů přibyla Podolská 
vodárna. Zvlášť běžnému člověku dosud neu-
možněný výhled z věže Podolské vodárny  
láká návštěvníky v rámci zážitkové turistiky 
do těchto prostor. 

A jen před několika dny jsme slavnostně 
otevírali dosud nepřístupné prostory staré 
čističky v Bubenči. Místa, která mohli lidé 
zatím vídat jen v amerických filmech, jako je 
například Blade s Wesley Snipesem. Podzem-
ní prostory staré čističky totiž lákají kvůli své 
unikátnosti produkce z celého světa k natá-
čení velkofilmů. Návštěvníci je ale mohou na 
vlastní oči vidět až nyní – právě díky projektu 
zážitkové turistiky.  

Podobné prostory, které ještě projekt Pra-

hy technické rozšíří, stále hledáme. Už teď 
mohu prozradit, že za několik měsíců by-
chom měli do projektu zařadit Dopravní 
podniky hl. m. Prahy. Návštěvníci by se tak 
mohli dostat například do některých částí 
zázemí metra. Víc ale teď prozradit nemohu.

Představte si Prahu za deset let. 
Jaká bude?

Velmi bych si přál, aby se Praha stala ideál-
ním místem pro život i podnikání. Ideálu 
bohužel nikdy nedosáhneme, ale mým cílem 
v politice je se mu alespoň maximálně přib-
lížit.

Blíž se k tomu můžeme dostat jen pokud 
budeme pracovat na dvou stěžejních pilířích, 
které tento ideál podpírají. Tím prvním je 
nastavení vhodného kompromisu mezi život-
ním prostředím a zaměstnaností. Tato dvě 
životní odvětví jsou spojené nádoby a jedna 
vždy ustupuje té druhé. Podnikům musí ustu-
povat životní prostředí, s jejich vznikem však 
klesá nezaměstnanost. Pokud ale budeme 

chtít udržet nezměněné životní prostředí, 
nepodaří se nám nabídnout dostatek pracov-
ních míst. Musíme tedy zlepšovat životní 
prostředí na místech, která nejsou prvořadě 
vhodná pro podnikatelskou sféru. Je to věčné 
hledání rovnováhy.

Tím druhým pilířem je samozřejmě vzděla-
nost a znalostní ekonomika. Praha by se opět 
měla dostat na výsluní v těchto pevně spja-
tých odvětvích. Stejně jako tomu bylo v minu-
losti, ať už za Rakouska-Uherska, kdy Čechy 
byly centrem průmyslu a vývoje, nebo za prv-
ní republiky, kdy tomu nebylo jinak. Byl bych 
rád, kdyby se Praha opět stala místem, kde 
sídlí centrály firem, kde vznikají nové patenty 
a odkud se nápady a myšlenky šíří do celého 
světa. Praha ani Čechy by každopádně nemě-
ly být levnou montovnou s levnou pracovní 
silou v centru Evropy. Musíme navázat 
a pokračovat v tradici, kterou u nás zavedl 
například František Křižík.  
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PARTNERSTVÍ HKP

„Bohužel končí šance zvaná Evropské sociální 
fondy. Opatření, týkající se zaměstnanosti osob 
se zdravotním postižením, bylo z  výzvy OPPA 
vypuštěno, takže my víme, že na další fi nance 
z ESF už nedosáhneme,“ říká projektová mana-
žerka o.s. Salet Eva Ťulpíková. „Před námi jsou 
dvě možnosti – získat statut chráněné pracovní 
dílny a přes úřad práce získat podporu na pro-
voz – nebo zvažovat registraci sociálních služeb, 
která by nám umožnila podat žádost o poskyt-
nutí dotace na provoz  tzv. sociálně terapeutické 
dílny. Poskytování našich služeb formou sociální 
a pracovní rehabilitace v chráněném prostředí je 
šitý na míru uchazečům o zaměstnání, kteří se 
z důvodu zdravotního handicapu nemohou 
uplatnit na otevřeném trhu práce. Žádost jsme 
podali na úřad práce už v prosinci minulého 
roku, ale dosud neznáme výsledek. Všechno je to 
s velkým otazníkem. Přestože se nám podařilo 
zajistit sponzorsky dodávky výrobního materiá-
lu, musíme důrazně řešit potřebu zajištění 
fi nančních prostředků na provoz pro rok 2011. 
Od těchto možností se bude odvíjet další rozsah 
činnosti o.s. SALET v Praze.“ 

Za pět let prošlo o.s. Salet přes 80 lidí, jak tu 
říkají: klientů. Jedná se většinou o tělesně 
postižené nebo duševně nemocné, pro které 
je práce v chráněné dílně nesmírně důležitou 
součástí života. V současné době zaměstnáva-
jí v chráněné dílně na Letné jednatřicet klientů 
na celý i poloviční úvazek. Ve dvou směnách tu 
šijí, vyšívají, tkají nebo vyrábějí papírové krabi-
ce, případně své výrobky prodávají v tréninko-
vé prodejně Emánek v Letohradské ulici. 

Ošetřující lékaři duševně nemocných klien-
tů s povděkem kvitují výrazné zlepšení zdra-
votního stavu svých pacientů. A ti, kteří zabez-
pečují chod o.s. SALET, se tak cítí být o to více 
zavázáni sehnat fi nance na provoz sdružení. 
Jejich činnost zaslouží obdiv, ne každý z nás by 
měl sílu v takové práci pokračovat a žít pod 
neustálým stresem, zda sežene fi nance na 
nájmy, výplaty a provoz instituce, jejímž cílem 
je pomáhat potřebným. Někdy stačí málo. 
I drobná a pro někoho bezvýznamná pomoc 
může pro druhé znamenat neskutečný dar.

„Večer zavíráte oči a říkáte si, jak tohle do-
padne. Přesto ale víte, že od téhle práce nikdy 

Občanské sdružení SALET

I volný čas patří k životu, obzvlášť ten, kte-
rý věnujeme rodině a jejím právoplatným 
zvířecím členům. Proto převzala Hospo-
dářská komora hl. m. Prahy záruku nad 

XIX. Mezinárodní výstavou psů všech plemen 
CACIB – FCI, která se konala 1. a 2. května 

v Pražském veletržním areálu Letňany. Předse-
da představenstva HKP Ing. Vladimír Srp 
dokonce zasedl v čestném předsednictvu 
výstavy, a to, jak jinak, nežli v doprovodu svého 
psího kamaráda.

Výstava, nad kterou převzal hlavní patronát 
náměstek pražského primátora Ing. Pavel Kle-
ga, po oba dny doslova praskala ve švech. 
Osmdesát rozhodčích z Čech, ale i Polska, Slo-
venska, Bulharska, Rakouska nebo z Velké Bri-
tánie posuzovalo v sobotu 1. května ovčáky 
a honácké psy, teriéry, jezevčíky, lovecká ple-
mena a chrty. V neděli pak přišli na řadu kníra-
či, pinčové, molossoidní plemena jakými jsou 
neapolský mastin, americký buldok či argen-
tinská doga, švýcarští honáčtí psi, špicové 
a severští psi. A samozřejmě psí mazlíci, jako je 

francouzský buldoček, bišonek, maltézáček, 
mops nebo šitzu. 

Divákům se ovšem představila i česká národ-
ní neuznaná plemena: pražský krysařík, chod-
ský pes, český strakatý pes či český horský pes.

A protože to byl víkend patřící psům a jejich 
obdivovatelům, nechyběl ani bohatý dopro-
vodný program: soutěže junior handling, nej-
hezčí pár psů, nejlepší chovatelská skupina, 
závody agility, ukázky výcviku asistenčních psů 
či tanec se psem. A pro lidská štěňata tu zase 
byl připraven dětský koutek plný soutěží 
o sladké ceny nebo malá překážková dráha, 
kterou si mohly děti se svými pejsky projít. 

Jestli znamená psí život tohle výstavní 
hemžení, rádi do něho půjdeme příští rok 
zase!

Psí život? Kéž by!
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neodejdete,“  odhodlaně říká projektová mana-
žerka o.s. Salet  Eva Ťulpíková. 

Pokud máte chuť, navštivte stránky www.
salet.cz,  zajděte se podívat do tréninkové pro-
dejny Emánek v Letohradské 3 nebo do chrá-
něné dílny Salet v ulici Nad Královskou oborou 
55 v Praze 7. Pochopíte, o čem paní Ťulpíková 
mluví.

V době, kdy si každý naříká na krizi, by mohli sami vyprávět, co jsou to starosti se 
zajištěním chodu společnosti. Potřebné fi nance však neshánějí pro sebe, ale pro to, 
aby mohli pomáhat druhým:

PROJEKT O.S. SALET „PODPORA A ROZVOJ PRACOVNÍ INTEGRACE 

OZP V CHRÁNĚNÉ DÍLNĚ LETNÁ“ JE FINANCOVÁN Z PROSTŘEDKŮ:



V jakém oboru podnikáte a od kterého 
roku?

Pocházím z Indie a ve své druhé vlasti, České 
republice, žiji  od roku 1993. O 7 let později 
jsem začal s podnikáním. 

Naše první společnost, SunTanzer, s.r.o., řeší 
„na klíč“ dodávky projektů – zejména zdrojů 
energie z alternativních a obnovitelných zdro-
jů  - opravdu od A až do Ž; navíc pro své klien-
ty zároveň zajišťuje dodávky elektřiny, plynu 
a tepla. Tasila, a.s., naše  druhá fi rma, dodává 
vlastně také energii -  pro lidi, zvířata i stroje 
„F-F-F“ ( food - feed - fuel = potraviny – krmi-
vo – paliva).

Co v podnikání pov ažujete za svůj dosud 
největší úspěch?

Sanjay Maggu 
SunTanzer, s.r.o. , jednatel

SEZNAMTE SE...

Že úspěšně držím kurs, který jsem si stano-
vil. Ale pokud bych si mohl dovolit poněkud 
lehčí tón, pak „že jsem se ještě nezbláznil“.

Váš recept na efektivní řízení fi rmy 
v době krize?

Věřit  lidem -  spolupracovníkům i  partne-
rům a  nepřetržitě do nich investovat.  A věno-
vat ještě větší pozornost klientům i vývoji 
trhu.

Co nového byste rádi ve vaší společnosti 
letos uskutečnili?

V rámci SunTanzer, s.r.o. bychom rádi smě-
rem ke klíčovým zákazníkům rozšířili činnosti 
v rámci projektu „Můj energetik“ – prvním 

cílem je navýšit v nynější etapě počet  klientů.  
Pro Tasilu, a.s. máme cíl nepříliš skromný:  
dostat se s exportem  skleníkových agropro-
duktů  (květin, čerstvého i zpracovaného ovo-
ce a zeleniny) na pomyslnou stříbrnou příčku 
na evropském kontinentu. I v businessu přece 
platí:  Kdo chce od života víc, musí tvrdě pra-
covat a mít odvahu riskovat. 
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V jakém oboru podnikáte a od kterého 
roku?

Společnost byla založena již v roce 1997 a je-
jím tehdejším úkolem bylo zajištění provozu, 
správy a údržby výrobního areálu Letov v Pra-
ze Letňanech po privatizaci.

Od účinnosti nového energetického záko-
na je společnost držitelkou oprávnění k pro-
deji elektrické energie a výrobě a prodeji tep-
la, čímž se její předmět činnosti značně rozší-
řil.

Co v podnikání považujete za svůj dosud 
největší úspěch?

Vytvoření fungujícího modelu poskytování 

Jan Tichý 
Transfer Energy a.s, předseda představenstva

širokého spektra služeb souvisejících se sprá-
vou a údržbou provozních parků i nemovitos-
tí, doplněného o dodávky energetických 
služeb.

Váš recept na efektivní řízení fi rmy v době 
krize?

Držet svůj standard odbornosti, který musí 
být trvale ohodnocen. Nepodlehnout tlaku na 
snížení cen pod vlastní náklady. Zachovat indi-
viduální přístup a prosazovat spojení energeti-
ky se službami facility managementu jakožto 
novou formu nabídky našich služeb.

Co nového byste rádi ve vaší společnosti 
letos uskutečnili?

Rádi bychom s naším novým produktem 
spojení facitlity managementu s energetikou 
vstoupili do podvědomí potencionálních part-
nerů. Konkrétním výsledkem by mělo být uza-
vření nových kontraktů. Ja

n 
Ti
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Sanjay Maggu 
SunTanzer, s.r.o. , jednatel



Most stojí nezvykle na dvou šikmých 
podpěrách. Proč takové řešení?

Ladislav Štefan: To vzniklo na základě po-
žadavku ochránit přírodní památky v tomto 
údolí, protože jsou zde významná paleonto-
logická naleziště a přírodní rezervace. Samo-
zřejmě to vzbudilo a nadále budí polemiku. Je 
celospolečenskou otázkou, zda je efektivní 
šetřit za cenu zničení významné přírodní lo-
kality.

Má nějaký důvod také zakřivení mostu?
LŠ: Bohužel most musí respektovat směrové 

a podélné poměry komunikace. Je to dáno ve-
dením trasy Pražského okruhu. 

Stavbu Pražského okruhu v úseku č. 514 mezi Slivencem a Lahovicemi mám, díky ježdění 
do práce přímo napříč staveništěm, možnost pozorovat od samého počátku. Přiznávám, 
že mohutnost a délka estakády přes  údolí Berounky mě fascinuje. Přesto jsem pro tento 
článek zvolila most jiný, a to ten, který se mohutně zvedá nad Lochkovským údolím, 
v domnění, že povídání o něm nepřesáhne stranu textu pro tento článek vymezenou. 
Ing. Ladislav Štefan, ředitel výstavby části Hochtief a Ing. Otakar Vich, vedoucí 
projektového týmu, oba ze společnosti HOCHTIEF CZ, mě ovšem svým vyprávěním 
vyvedli z omylu.

Stříbrno-modrý 
rekordman

VÝVOJ NEZASTAVÍŠ

Říkáte bohužel... Byly s tím během stavby 
nějaké problémy?

Otakar Vich: Při vlastní stavbě možná tolik 
ne jako při statickém návrhu. Samozřejmě to 
přináší určité problémy při montáži protihlu-
kové stěny nebo zábradlí, protože vnitřní 
a vnější strany mostu jsou různě dlouhé, a pře-
sto musí být sloupky zábradlí a svodidel v zá-
krytu.

Neříkejte ale, že postavit most do 
oblouku a ještě jen na dvou pilířích, bylo 
jednoduché...

OV: To, že má vzpěradlo mostu dva převislé 
konce, kladlo velké nároky na statický výpočet. 

Most totiž zatěžuje šikmé vzpěry bočními sila-
mi směrem dolů do údolí. Po statické stránce 
je to hodně náročná stavba. Most měl být pů-
vodně celoocelový s ortotropní ocelovou 
mostní deskou. Most dokonce ani neměl mít 
konstantní průřez. Podle prvních předpokladů 
se měl most postupně skládat na obrovské 
prostorové skruži. Přes celé údolí by tak byla 
postavená obrovská stěna z lešení. Postupně, 
na základě spolupráce fi rem, které most měly 
realizovat, se podařilo zachovat původní archi-
tektonický záměr mostu, ve kterém byl poža-
davek na šikmé „nohy“ a vlastní vodorovná 
nosná konstrukce byla nahrazena ocelobeto-
novou spřaženou konstrukcí, kdy nosný trám 
má konstantní průřez a na něm je spřahující 
železobetonová deska. Most byl montován po 
jednotlivých částech v 90 metrů dlouhé star-
tovní jámě na straně u Lochkova a z této jámy 
byl postupně, zatím bez mostovky, vysouván. 
Celková délka výsunu byla 425 metrů na opěru 
u Slivence. Aby bylo vůbec možné výsuv pro-
vést, musely být postaveny čtyři dočasné pod-
pěry. Dvě byly betonové a dvě z Pižma (Pilíř 
Ženijní Mostní), což je speciální podpěrná 
konstrukce, kdysi vytvořená pro armádu. 
 Pižmové konstrukce už jsou zbourané a beto-
nové jsou postupně demolovány, aby mohlo 
být  údolí uvedeno do původního stavu. Po 
ukončení  výsunu byla za pomoci spodních  
betonážních vozíků zhotovována spřahující 
železobetonová deska. 

Čímž jsme se dostali k tématu: vývoj 
nezastavíš.

OV: Právě na návrhu mostu je asi nejvíce pa-
trný pokrok v našem oboru. Díky využití  vý-
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VÝVOJ NEZASTAVÍŠ

početní techniky může projektant přesně kon-
trolovat, jak se most při výstavbě chová a stav-
ba tak od samého začátku probíhala pod neu-
stálou kontrolou. Dokonce využitím dokonalé 
výpočetní techniky a možnosti optimalizovat 
konstrukci během stavby, bylo na ocelové 
mostní konstrukci ušetřeno tisíc tun železa, to 
znamená řádově 20%.  

LŠ: Neustále se vyvíjející moderní výpočto-
vé metody nám umožňují navrhovat konstruk-
ce, které by se dřív navrhovaly mohutnější, sil-
nější. My jsme dnes schopni využívat vlastnos-
tí konstrukčních materiálů a jejich pevnosti na 
co nejvyšší míru. A to s sebou přináší nemalé 
úspory.

Most tvoří tzv. spřažená konstrukce, to zna-
mená, že spodní část je tvořena ocelovou ko-
morou se vzpěrami a horní část železobetono-
vou deskou. Tyto dvě konstrukce jsou mezi 
sebou vzájemně propojeny. Postup výstavby 
probíhal následovně: nejprve se smontovala 
samotná ocelová konstrukce a v další etapě 
stavby mostu se na ní přidávala  horní železo-
betonová deska vozovky. Takovým zatížením 
se ovšem logicky musela ocelová konstrukce 
mírně deformovat. Aby výsledná niveleta mos-
tu byla rovná, vyráběla se už dopředu ocelová 
konstrukce uprostřed polí navýšená. V době 
montáže jsme říkali, že má  tvar velbloudího 
hrbu. Míra navýšení byla až 30 cm, takže když 
jste se v této fázi výstavby dívali podél mostu, 
navýšení bylo naprosto zřetelně vidět a most 
se zdál zdeformovaný, zkroucený, možná do-

konce naprosto křivý. Ale tohle všechno musel 
někdo spočítat. Odhadnout, k jaké deformaci 
vlivem vložení železobetonové desky a trvalé-
ho zatížení dojde, aby potom byla deska na-
prosto rovná.

Jak dlouho dopředu se dají takové údaje 
vůbec spočítat?

OV: Dotvarování se počítá na padesát až sto 
let dopředu, aby nedošlo k tomu, že se např. 
mostovka dostane za pár let pod úroveň po-
žadované nivelety. Kvalita vstupních materiálů 

je dnes bezpochyby vyšší, ale nejvíc se vývoj 
projevuje právě ve výpočtových a následně 
i v měřících metodách. Zaměření pomocí to-
tální stanice, která se napojuje na místní rovin-
ný systém, umožnuje zaměřovat s přesností až 
na 3mm. Po dokončení mostovky bylo prove-
deno její plošné skenování, abychom si ověřili 
její nerovnosti Následně bylo provedeno 
vyrovnání nivelety dle  požadavků projektanta. 
Tato technika dříve nebyla. Dnes se zakreslí do 
půdorysumostu vrstevnice s přesností na mili-
metry a podle nich se dá zjistit, kde mostu 
něco chybí nebo přebývá.

LŠ: Když vám na desku vozovky barvou mě-
řič označí výškové odchylky od teoretické ro-
viny, zjistíte, že je tam navíc třeba 22 milimetrů. 
V té obrovské ploše to je téměř nulová odchyl-
ka. Očima nic neuvidíte, a přesto se most 
dobrušuje a tvar se upravuje, aby byla mostov-
ka naprosto rovinná a jízda po mostě komfort-
ní. To samé se dá aplikovat na jakoukoli část 
inženýrské stavby, to samé se využívá i v tune-
lech. Právě v tunelech díky tomu naprosto 
přesně víme, jak vypadá deformace horninové-
ho masivu a můžeme včas reagovat. Máme in-
formace v milimetrech, což běžným okem člo-
věk nikdy nepozná, ale my hned víme, co nám 
hornina dělá. Jestli se deformuje víc, než se 
předpokládalo a musíme  přijmout náležitá 
opatření, nebo zda můžeme zůstat naprosto 
klidní či dokonce zda můžeme míru vyztužo-
vání omezit a tím ušetřit vložené technické 
prostředky k zajištění stability. I takový je pří-
nos těchto metod.

V jaké fázi výstavby je most teď?
OV: Pravdou je, že začátek tohoto roku stav-

bařům příliš nepřál – nejprve zima a pak dlou-

ho zvýšená vlhkost vzduchu, při které se třeba 
nedaly provádět povrchové nátěry ocelové 
konstrukce... Ve stávajícím okamžiku, vzhle-
dem k smluvnímu termínu stavby SOKP 514, je 
most pověstný krůček od fi nále. Už jsou zákla-
dy vozovkových souvrství, jsou osazovány 
sloupy veřejného osvětlení, portály dopravní-
ho značení, dokončují se protihlukové zábrany, 
jsou umístěná svodidla a  jsou kompletně 
hotové přechodové oblasti – napojení na 
hotovou komunikaci směrem od Pražského 
okruhu a od Radotínského tunelu. Takže most 
je skutečně téměř hotov.

Andrea Bezděková
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MOST PŘES LOCHKOVSKÉ ÚDOLÍ:

Most je součástí stavby Silničního 

okruhu kolem Prahy, konkrétně 

úseku č. 514 Slivenec – Lahovice. 

Buduje ho sdružení tří stavebních 

firem: Bögl a Krýsl, k.s.,  Hochtief 

CZ a.s. a Strabag a.s.

Vzpěradlový most o pěti polích má 

podélný sklon 2,4%, příčný sklon 4% 

a směrový oblouk o poloměru 750 m. 

Vzpěradlové pole má vzdálenost 

podpěr 157 m a výšku 65 m. Jedná 

se o nejvyšší most v Praze a druhý 

nejvyšší dálniční most v Čechách. Je 

společný pro oba jízdní směry a jeho 

šířka je 36 m. 



Jedni vyhlášku uvítali, druzí ji kritizovali. Jak 
se ale k otázce fotovoltaiky obecně staví 
odborníci? Byla podle nich vyhláška 
nezbytným opatřením? Na názor jsme se 

zeptali představitelů České fotovoltaické aso-
ciace, o.s., PREdistribuce a.s. a Českého regulač-
ního úřadu. ČEÚ jediný nám však z důvodu 
časového vytížení odmítl podat své vyjádření, 
proto jsme využili informace, kterou formou 
tiskové zprávy vydal k příležitosti nabytí účin-
nosti vyhlášky o připojení.

Pohled první:
Nelamme hůl nad 
fotovoltaikou,
říká Tomáš Baroch z České fotovoltaické 
asociace, o.s.

Fotovoltaika: Jak dál?

TÉMA – FOTOVOLTAIKA

Fotovoltaika má budoucnost. Pevně věřím, 
že i v České republice. Jde o čistý a tichý způ-
sob výroby elektrické energie přímo v místě její 
spotřeby. To platí v případě, kdy je fotovoltaika 
provozována na střechách obytných domů, či 
průmyslových nebo zemědělských podniků. 
Tam by se měla také převážně objevovat. 
V porovnání se sousedním Německem u nás 
„spadla“ ze střech na pole, a to určitě není ten 
nejšťastnější krok.

Výroba elektřiny pomocí fotovoltaických 
panelů si určitě podporu zaslouží, ovšem 
v rozumné míře a bez dalších velkých dopadů 
na konečné spotřebitele elektřiny. Je při-
nejmenším nespravedlivé, aby společnost pla-
tila vysoké zisky současným investorům. Na 
druhou stranu je nutné, abychom se všichni 
podíleli na podpoře výroby energie z obnovi-
telných zdrojů. Je třeba ale zdůraznit, že maji-
telé fotovoltaických elektráren libovolných 
výkonů podnikají v součinnosti s platnými 
právními předpisy a proto si jistě nezaslouží 

jakákoli osočování za to, že vyrábějí elektřinu 
ze slunce. Každá aktivita spojená s ochranou 
životního prostředí a úspor energií s sebou 
nese fi nanční zátěž. Veškerá podpora však 
musí být adekvátní vynaloženým investicím 
a dosaženým výsledkům. Ve spolkové republi-
ce Německo se očekává okamžik, kdy bude 
fotovoltaická elektřina konkurence schopná 
bez jakékoli podpory mezi lety 2013 a 2015, 
u nás by tomu tak mohlo být o několik málo 
let později. 

Jak se ČFA staví ke novele vyhlášky č. 
51/2006 Sb., o podmínkách připojení 
k elektrizační soustavě, z 1. 4. 2010?

Nová vyhláška č. 81/2010 zpřísňuje podmín-
ky, za kterých se bude vydávat návrh smlouvy 
o připojení. Nyní již nebudou vydávána kladná 
stanoviska k žádosti o připojení, ale budou 
úspěšným žadatelům zasílány návrhy smluv 
o připojení. Jsou nastaveny lhůty, do kdy je tře-
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ba se k návrhu smlouvy vyjádřit, zaplatit popla-
tek za připojení a ve smlouvě bude uveden 
i datum předpokládaného připojení k síti.

Celkový dojem z vyhlášky je dobrý a pro 
držitele kladných stanovisek jsou nejdůležitěj-
šími body nové vyhlášky přechodná ustanove-
ní, které říkají, že současná vydaná stanoviska 
nelze prodloužit a majitelé rezervací mají 
povinnost se obrátit nejpozději do konce červ-
na na distributora s žádostí o uzavření smlouvy 
o připojení. 

K prvnímu červenci se veškerá kladná stano-
viska, která nebudou splňovat podmínky pře-
chodných ustanovení vyhlášky, stanou jen 
kusem bezcenného papíru. Na přelomu čer-
vence a srpna tak bude jasnější, kolik rezervo-
vaného výkonu pro fotovoltaiku bylo pouze 
předmětem spekulací. Věříme, že tato vyhláš-
ka pomůže k prosetí kladných stanovisek 
vydaných do letošního února.

Pohled druhý: 
V současnosti je stav 
celospolečensky vážný,

varuje předseda představenstva a ředitel 
PREdistribuce, a.s,  Ing. Milan Hampl.

Na základě dopisu provozovatele přenoso-
vé soustavy České republiky, společnosti ČEPS, 
a.s., rozhodlo vedení společnosti PREdistribu-
ce, a.s., že od 15. 2. 2010 nebudou vydávána 
kladná stanoviska k žádostem o připojení foto-
voltaických a větrných výroben na území hlav-
ního města Prahy a města Roztoky. Důvodem 
zamítnutí žádostí je, v souladu s energetickým 
zákonem (zákon č. 458/2000 Sb., o podmín-
kách podnikání a o výkonu státní správy 
v energetických odvětvích a o změně někte-
rých zákonů, ve znění pozdějších předpisů – 
dále jen „energetický zákon“), ohrožení spoleh-
livého provozu distribuční soustavy podle § 25 
odst. 11 písm. A) energetického zákona.

Obdobně postupovali i další dva provozova-
telé distribučních soustav v České republice, 
společnosti E.on Distribuce, a.s., a ČEZ Distribu-
ce, a.s., neboť z pohledu ohrožení spolehlivého 
provozu distribuční či elektrizační soustavy 
České republiky je nutno na soustavu pohlížet 
jako na jeden celek (galvanicky propojenou 
soustavu), bez ohledu na vlastnická práva k je-
jím dílčím částem. Případná nerovnováha mezi 
výrobou a spotřebou v elektrizační soustavě by 
mohla způsobit výpadek dodávky elektrické 
energie na celém území naší republiky, nezávis-
le na vlastnictví energetického zařízení.

Otázkou není zda fotovoltaické výrobny 
povolovat či nepovolovat, resp. Zda regulace 

těchto výroben ANO či NE. Otázkou je nyní 
vůbec vybalancování  všech výkonů přiteklých 
do soustavy vůči okamžité spotřebě a dále 
i správné nastavení podmínek, za kterých bude 
možno opět přistoupit aspoň k částečnému 
připojování těchto zdrojů na střechách tak, 
aby byli spokojeni uživatelé sítí, tedy výrobci, 
dodavatelé elektrické energie a odběratelé 
a současně i poskytovatelé kvalitních distri-
bučních a přenosových služeb a aby podpora 
zelené elektřiny byla vůbec smysluplná.

Na stanovení těchto podmínek se v součas-
nosti velmi usilovně pracuje. Problém připojo-
vání fotovoltaických zdrojů má celorepubliko-
vý rozměr a je řešen v rámci Českého sdružení 
regulovaných elektroenergetických společnos-
tí (ČSRES, a.s.), jehož členy jsou provozovatelé 
distribučních soustav a provozovatel přenoso-
vé soustavy. 

PREdistribuce není mluvčím ani „leadrem“ 
problému připojování fotovoltaických zdrojů 
a neřeší samostatně ani možné následky 
ohromného fi nančního zatížení všech konco-
vých zákazníků v dalších letech podporou na 
výkup energie z obnovitelných zdrojů.

Do třetice: 
Je třeba rychle ustálit 
situaci

vyjádřil se k vyhlášce Český regulaní 
úad formou tiskové zprávy.

Energetický regulační úřad zahájil práce na 
novele v pololetí loňského roku s cílem:

– jednoznačně defi novat podmínky a po-
stup pro posuzování žádostí o připojení k elek-
trizační soustavě,

– nastavit takové mechanismy, které by co 
nejvíce zúžily prostor pro spekulativní bloko-
vání kapacit v přenosové nebo distribučních 
soustavách pro nově připojované zdroje,

– odstranit některé dílčí nedostatky před-
chozí právní úpravy (např. prodloužení rezer-
vace příkonu v nevyužitých objektech apod.)

Novela vyhlášky se proto zaměřila na zpřes-
nění, zefektivnění a jasné defi novaní postupu 
provozovatelů soustav a žadatelů při posuzo-
vání žádostí o připojení včetně stanovení ter-
mínů jednotlivých úkonů. 

Novela vyhlášky již nepracuje s tzv. kladným 
stanoviskem k žádosti o připojení, jak tomu 
bylo před novelou, ale výstupem kladného 
posouzení je již přímo návrh smlouvy o připo-
jení nebo návrh smlouvy o smlouvě budoucí 
o připojení. Takový návrh smlouvy je provozo-
vatel soustavy povinen předložit žadateli do 
30, 60 nebo 90 dnů (závisí na napěťové hladi-
ně) ode dne předaní úplné žádosti, případně 
včetně předání studie připojitelnosti. Žadatel 
má pak právo se do stanoveného termínu (30 
nebo 60 dnů v závislosti na napěťové hladině) 
rozhodnout, zda návrh smlouvy akceptuje. 
V případě akceptace návrhu smlouvy je žada-
tel povinen uhradit zálohu na podíl nebo celý 
podíl na nákladech za připojení do 15 dnů od 
akceptace.

Vyhláška se dále speciálně věnuje proble-
matice připojování fotovoltaických zdrojů. 
Zde je přímo stanovena lhůta, po kterou je 
provozovatel oprávněn rezervovat kapacitu 
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pro tento typ zdrojů. Konkrétně se jedná 
o půlroční lhůtu pro zdroje do 30 kW insta-
lovaného výkonu a roční lhůtu pro foto-
voltaické zdroje s vyšším instalovaným výko-
nem. Pokud v těchto termínech neuvede 
žadatel výrobnu do provozu, rezervace za-
nikne.

Jednou z nejvýznamnějších částí novely při-
pojovací vyhlášky jsou její přechodná ustano-
vení. Smyslem těchto ustanovení je převést 
dříve vydaná kladná stanoviska co nejdříve do 
režimu smluv podle této nové vyhlášky. Pomo-

cí těchto opatření by mělo dojít k vyčištění 
„front“ žadatelů o připojení o tzv. neživé žádos-
ti a spekulativní žádosti. 

Zde je třeba zdůraznit, že nepožádání o uza-
vření smlouvy o připojení držiteli kladných sta-
novisek v požadovaných termínech bude mít 
za následek ztrátu rezervované kapacity! Ener-
getický regulační úřad pevně věří, že novelizo-

vaná vyhláška přispěje ke zvýšení transparent-
nosti celého procesu připojování nových výro-
ben a odběrných míst zákazníků k elektrizační 
soustavě a zároveň přispěje k rychlému ustále-
ní situace v oblasti připojování fotovoltaických 
zdrojů.

Téma připravila Andrea Bezděková
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Strategické spojení
Hospodářská komora hl. m. Prahy a největší čes-
ká bankovní instituce Česká spořitelna, a. s., 
zastoupená Oblastní pobočkou Praha centrum, 
se dohodly na poskytování cenově zvýhodně-
ných úvěrů právnických a fyzických osob – 
podnikatelů v závislosti na stupni ratingu posky-
tovaném Hospodářskou komorou hl. m. Prahy. 
Oba partneři mezi sebou uzavřeli úmluvu o spo-
lupráci a partnerství, ve které se dohodli na pod-
mínkách vzájemně výhodné spolupráce. 
Cílem projektu „MSP“ (rating pro malé a střed-
ní podnikatele) je umožnit malým a středním 
podnikatelům získat odborné a relevantní 
ohodnocení svého ekonomického zdraví. Sou-
částí ratingu MSP je vyhodnocení fi nančních 
a nefi nančních aspektů hospodaření hodnoce-
ného subjektu. 
Na základě uděleného ratingu od HKP získají 
malí a střední podnikatelé úvěry investičního 

a provozního charakteru se sníženou sazbou až 
o 0,5 % a snížení nákladu na vyřízení úvěru, 
maximálně o  4 tisíce korun. 
Zájemci o úvěr mohou požádat o zvýhodněné 
úvěry pouze na pobočce v Rytířské ulici 29 
v Praze 1, kde je pro tento účel zřízen speciální 
tým úvěrových specialistů, disponující odbor-
nými znalostmi úvěrové politiky pro fi nancová-
ní MSP. 
Vedle již zmíněných právnických a fyzických 
osob podnikatelů mohou o zvýhodněné úvěry 
žádat i osoby spadající do kategorie svobodná 
povolání. U projektů spojených s nákupem 
nemovitosti za účelem výnosu (nájmy a proná-
jmy) je sazba snížena  o 0,2 %, včetně snížení 
nákladů na vyřízení úvěru až o 3 tisíce korun.  
Dlužno říci, že se jedná o pilotní projekt spolu-
práce mezi Českou spořitelnou, a. s. a Hospo-
dářskou komorou hl. m. Prahy, proto lze z nej-

větší pravděpodobností předpokládat rozšíření 
spolupráce v úvěrové oblasti i na ostatní 
pražské pobočky.
Základním a podmiňujícím předpokladem pro 
přiznání úrokového zvýhodnění a slevy je před-
chozí schválení poskytnutí úvěru Českou spo-
řitelnou, a. s. 
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Organizace Vojenská lázeňská 
a rekreační zařízení provozuje celou řadu 
lázeňských a rekreačních objektů na 
mnoha místech České republiky. Kolik 
jich je a jaké služby v nich nabízíte?

Jak už i z názvu vyplývá, naše organizace 
disponuje lázeňskými léčebnami a rekreační-
mi zařízeními v atraktivních lokalitách naší 
země. Vojenské lázeňské léčebny máme v Kar-
lových Varech a Františkových Lázních coby 
významné dominanty, bezprostředně u lázeň-
ských kolonád. V příjemném lázeňském pro-
středí, obklopeny parkovou zelení, se nalézají 
Vojenská lázeňská léčebna Teplice a v lokalitě 
Jeseník Lázně lázeňská léčebna Albatros.

Síť vojenských zotavoven provozujeme 
v řadě známých rekreačních oblastí. Na ho-
rách jsou to Vojenská zotavovna Bedřichov ve 
Špindlerově Mlýně se střediskem Malý Šišák, 
Vojenská zotavovna Ovčárna pod Pradědem 
a momentálně v rekonstrukci je hotel RIXI na 
šumavském Špičáku. Velké oblibě klientů se 
těší naše zařízení u vodních přehradních ploch 
– Vojenské zotavovny Měřín na břehu slapské 
přehrady a Dyje na břehu vranovské přehrad-
ní nádrže se střediskem – chatovou osadou 
Bítov. Ve struktuře naší příspěvkové organiza-
ce je i hotel „DAP“ na Vítězném náměstí v Pra-
ze 6. Zotavovny hotelového typu poskytují 
služby v rozsahu tříhvězdičkových hotelů 
s označením superior. Ve většině zařízení jsou 
moderně zařízené pokoje, velmi dobré stravo-

vací služby i mnoho možností pro relaxaci 
a aktivní odpočinek. Jsou zde též optimální 
podmínky pro kongresovou turistiku.

Ne každý ví, že tato zařízení mohou 
využívat i lidé, kteří nepůsobí v armádě…

Uvedené léčebny a zotavovny slouží přede-
vším příslušníkům rezortu Ministerstva obra-
ny ČR. Část kapacity je však také určena široké 
veřejnosti, od rekreace rodin s dětmi až po 
lázeňské a wellness pobyty. Kdo se chce vydat 
na hory, prožít příjemnou tuzemskou dovole-
nou u vody a přitom s komplexním hotelo-
vým zázemím, může využít široké nabídky 
služeb našich zařízení. Stejně tak jsou široké 
veřejnosti otevřeny naše lázeňské léčebny 
s řadou pobytových nabídek. Blíže je o nich 
pojednáno na www.vlrz.cz.

Pane řediteli, vy se ale neomezujete jen 
na domácí cestovní ruch. Lze s vámi 
cestovat i do zahraničí?

Máme cestovní kancelář VOLAREZA, nabí-
zející klientům široké spektrum zahraniční 
rekreace. V letošním roce je v katalogu zahra-
niční dovolené nabídka cest do šestnácti zemí. 
Některé jsou v kategorii takzvaných výběro-
vých či výměnných rekreací a mohou se jich 
zúčastnit pouze oprávněné osoby z rezortu 
obrany a jejich nejbližší rodinní příslušníci. Pře-
sto je dost destinací, do kterých mohou pro-

střednictvím VOLAREZY vycestovat i vaši 
čtenáři.

O jaké destinace se konkrétně jedná? 
Mnoho lidí se totiž stále ještě rozhoduje 
kam a se kterou cestovní kanceláří  
odjedou letos na dovolenou.

Zájemci mohou navštívit například řecké 
ostrovy Kos, Rhodos, Korfu, Zakynthos nebo 
Olympskou riviéru. V nabídce pro širokou 
veřejnost je také chorvatská Dalmácie nebo 
stále oblíbené a klientům z mnoha pohledů 
blízké Vysoké Tatry. Pro milovníky exotiky 
jsme letos připravili poznávací i kombinované 
zájezdy na indonéské ostrovy Bali a Lombok. 
Vše potřebné, kompletní nabídku zájezdů 
i další informace najdou zájemci na našich 
webových stránkách www.volareza.cz. Bude-
me se těšit, že využijí našich služeb, které 
garantují bezpečný návrat z každé zahraniční 
dovolené.
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V PRAZE MÁ SÍDLO 

Ačkoli se jedná o organizaci spadající pod rezort Ministerstva obrany ČR,  mnohé ze svých 
služeb nabízí i široké veřejnosti. Na to, aby tato organizace fungovala naprosto bezchybně, 
dohlíží  její ředitel, plukovník Ing. Václav Janoušek.

Vojenská lázeňská 
a rekreační zařízení, p.o. 

-red-

Vojenská lázeňská léčebna 
Františkovy Lázně

Milovníci exotiky se letos 
mohou vydat na Bali

Ředitel Vojenských lázeňských a rekreačních 
zařízení plukovník Ing. Václav Janoušek
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Kdyby se mapy podepisovaly tak, jako 
například obrazy, byl byste asi považován 
za poměrně plodného autora...

To určitě ne. Mapa je výsledkem práce celé-
ho týmu odborníků z různých profesí. Počína-
je geodetem, kartografem, fotogrammetrem 
a mnoha dalších oborů. Dnes, v čase digitální-
ho věku, i do kartografi e vstoupila digitalizace, 
takže, když to velmi zjednoduším, vytváříme 
mapy v počítači.

Díky vaší práci je možné na internetu 
prohlížet mapy pocházející z I. – III. 
vojenského mapování a Müllerova 
mapování, která probíhala v 18. a 19. 
století. Tyto stránky navštívilo již více než 
750 tisíc návštěvníků. Předpokládali jste 
vůbec takový zájem o vaši práci?

Nepředpokládali. Když jsme v letech 2001 
– 2002 řešili projekt MŽP ČR, naším cílem bylo 
získat vojenská mapování z vídeňského archi-
vu, což se podařilo. Jedním z výstupů projektu 
bylo právě vystavení vojenských map v pro-
středí internetu. 

Také jsme v rámci projektu zpracovali meto-
diku jak využívat staré mapy při studiu krajiny 
a v krajinné ekologii. Neméně důležitou je 
i tvorba tzv. rekonstrukční mapy, která nám 
zobrazuje krajinu a její strukturu před více než 
200 lety. Což například pro území Mostecka 
má velký význam. Na Mostecku došlo k nevrat-
ným změnám krajiny a staré mapy mohou při 
její obnově pomoci. Zájem o staré mapy je vel-
ký nejen z řad odborníků mnoha profesí, ale 
i soukromých osob z domova i z ciziny. Ostatně 
návštěvnost našeho serveru to jen potvrzuje.

Podle vašeho životopisu jste měl o své 
budoucí profesi asi poměrně brzy jasno. 
Co konkrétně vás k oboru geodézie 
přivedlo?

Náhoda. Můj otec, děd i praděd byli učitelé 
a když jsem se rozmýšlel, kam po základní ško-

Mapování není nuda!

le, otec měl jednu podmínku: jen ne na učitele. 
Den před odevzdáním přihlášek jsem šel 
s kamarádem ze školy a on říkal, že jde na hor-
nickou průmyslovku. To mě nelákalo a když mi 
sdělil, že na té průmyslovce je i obor geodézie, 
ptal jsem se: „A co je to ta geodézie?“ „No, to jsi 
pořád venku.“ Skvělé, to se mně líbilo a bylo 
rozhodnuto. Následovalo studium geodézie 
a kartografi e na ČVUT v Praze.  

A postupně jste svůj obor spojil 
s kartografi í, geoinformatikou, 
egyptologií, ...

To spolu postupně začalo souviset. Nástup 
informačních technologií způsobil velký rozvoj 
a zasáhl i obory jako památková péče, archeo-
logie a egyptologie. Dnes najdete velmi málo 
oblastí, ve kterých by nešel využít geografi cký 
informační systém, internetové mapové aplika-
ce a obecně informatika jako taková. Tyto nové 
metody posunuly např. archeologii a zejména 

egyptskou archeologii výrazně dopředu. 
Umožňují nové metody dokumentace 
a poskytují archeologovi nové úhly pohledu. 
Například satelitní snímek pyramidových polí 
z lokalit Abúsír, Sakkára a Dahšůr, který jsme 
s kolegy z Českého egyptologického ústavu 
v roce 2003 nechali zhotovit, ukazuje archeo-
logické památky z výšky. Vidíte prostorovou 
strukturu jednotlivých objektů, pomocí inter-
pretace jste schopni identifi kovat potenciální 
archeologické objekty a ty poté zkoušet hledat 
v terénu.  

Jste pravidelným členem expedicí do 
Egypta a do Súdánu. V čem spočívá vaše 
činnost na těchto expedicích?

Spolupráce se datuje od roku 2000. V 90. 
letech minulého století jsem mimo jiné spolu-
pracoval s archeology v Mostě a v Praze. Náho-
da tomu chtěla, že jsem se seznámil s prof. 
Miroslavem Bártou, a ten mně nabídnul spolu-
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ROZHOVOR S OSOBNOSTÍ

Na rozhovor s Ing. Vladimírem Brnou, vedoucím katedry informatiky a geoinformatiky 
Fakulty životního prostředí UJEP v Ústí nad Labem, jsem se poctivě připravovala, abych 
si hloupými otázkami a neznalostí věci netrhla ostudu. Nakonec nebyla šance se s tímto 
neskutečně pracovně zaneprázdněným člověkem osobně setkat a rozhovor proběhl po 
internetu. Ing. Brůna se na poslední chvíli zaslaných otázek chopil se slovy: „Tak já dám 
studentům práci a naklepu to do notebooku.“

Mapování v egyptské  Západní poušti 



ROZHOVOR S OSOBNOSTÍ

práci při archeologickém výzkumu v Egyptě. 
V loňském roce jsme své působení rozšířili i na 
Súdán. Na expedici zajišťuji tvorbu dokumen-
tace pomocí geodetických metod - základní 
archeologickou mapu české koncese v Abúsí-
ru. Také fotografujeme z tzv. monopodu, inter-
pretujeme satelitní snímky, mapujeme pomocí 
přijímače GPS. Těch činností je celá řada 
a zapojuji do nich jak archeology, tak doma 
i studenty naší fakulty.   

Jak takové mapování probíhá?
Když jsme působili v egyptské Západní 

poušti, chyběly nám mapové podklady a nebo 
ty dostupné měly malé měřítko a jejich obsah 
nebyl aktuální. Museli jsme kombinovat stáva-
jící mapu, satelitní snímek a měření v terénu 
pomocí GPS. Kombinací těchto metod jsme 
postupně vytvářeli mapu zkoumané lokality. 
Mapování se provádí pochůzkou v terénu, 
určují se základní topografi cké prvky, terénní 
tvary, vrcholy pohoří. Z naměřených výsledků 
se poté skládá mapový obsah. 

Práce v podmínkách africké pouště bude 
asi dost specifi cká? 

Specifi cká ano, ale také krásná. Kdo jednou 
viděl Západní poušť, toho si zdejší pouštní kra-
jina připoutá. A ne každý může v poušti být 
několik dnů týdnů, bez vody na mytí, snášet 
vysoké teploty přes den a teploty padající 
k nule v noci. Jeden z velkých zážitků je každo-
večerní televize na ničím nerušené obloze. To 
se nedá popsat, to se musí vidět.

Před třemi lety spatřila světlo světa 
nádherná a naprosto ojedinělá publikace 
Satelitní atlas pyramid. To byl velký počin 

hlavně pro fajnšmekry. Jak se takové knihy 
v Čechách prodávají? 

Satelitní atlas pyramid, který jsem vydal spo-
lečně s kolegou Bártou ve spolupráci s naklada-
telstvím Dryáda, představuje soubor starých 
map a map ze současnosti, doplněný satelit-
ním snímkem. Vedle toho, že je to největší kni-
ha vydaná českým nakladatelstvím, je atlas uni-
kátní svým obsahem, včetně vložených 1,5 
metru dlouhých map a snímku. Jedná se o re-
prezentativní publikaci a protože je vydaná jak 
v českém, tak i v anglickém jazyce, má publika-
ce ohlas i v zahraničí. Nejen u egyptologů, ale 
i u geografů a kartografů.

V polovině května jste se vrátil z Abúsíru. 
Přesto vás bylo stále poměrně složité 
zastihnout na rozhovor. Nejste z těch, 

kteří by dali nohy nahoru a odpočívali. 
Co chystáte nyní?

Do oblasti památkové péče a archeologie 
vtrhla nová metoda dokumentace – laserové 
skenování. Máme 3D ruční skener a při arche-
ologickém výzkumu v Abúsíru byl použit i geo-
detický skener. 3D ruční skener používáme při 
dokumentaci malých objektů, posledním 
výstupem je skenování vzácného oltáře z pís-
kovce a alabastru v kostele sv. Floriána v Ústí 
nad Labem, který dokumentujeme se studenty 
Filosofi cké fakulty UJEP. V době psaní rozhovo-
ru jsme skenovali v atelieru FUD UJEP modely 
aut, které studenti připravují na klauzurní práci 
v atelieru produktového designu. Těch plánů je 
mnoho a obsah našeho rozhovoru je omezen. 

Andrea Bezděková
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Práce s 3D ručním 
skenerem

Bílá poušť

Archeologické 
práce v El Hajézu



P ůvodní profesí Alana Fiedlera je 
tanec. Zažil angažmá ve Státním 
souboru písní a tanců, v Černém 
divadle Jiřího Srnce, Armádním 

uměleckém souboru Víta Nejedlého, v soubo-
ru Vídeňské operety, působil v muzikálu Krysař 
i ve slavných pražských šantánech. Život taneč-
níka je ale krátký, a tak se společně s manžel-
kou, taktéž tanečnicí, rozhodli vybudovat svůj 
vlastní podnik. Na místě staré rozpadlé stodoly 
v Číčovicích vybudovali dvůr – lidové divadlo. 

Alan Fiedler: 
Z tanečníka podnikatelem

NETRADIČNÍ PODNIKÁNÍ

„Nabízíme turistům kulinářský zážitek pravé 
a poctivé české kuchyně a k tomu ukázku lido-
vých krojů, tanců, muziky, lidových hudebních 
nástrojů. Je to vyzkoušený model, který funguje 
už několik desetiletí. K naší klientele patří převáž-
ně zahraniční senioři,“ přibližuje své podnikání 
Alan Fiedler a zároveň si trochu posteskne: „Kri-
ze se ale projevila i v této oblasti. Hodně zahra-
ničních seniorů se snaží podporovat své děti 
nebo vnuky, a to na úkor svého cestování. Úby-
tek je hodně znát, ale to ve všech oblastech turis-

tického ruchu. Akcí je plus mínus stejně, lidí bývá 
ale i o polovinu méně.“

Aby své podnikání Fiedlerovi povzbudili, 
zintenzivnili vztahy s cestovními kancelářemi 
a agenturami, snaží se kontaktovat ty, které 
o nich zatím nevědí. „Už asi tři čtvrtě roku inten-
zivně telefonujeme, mailujeme, obcházíme, zve-
me k nám, aby se povědomí o Číčovickém dvoře 
rozšířilo. Nemáme dlouhodobé plány, ale snaží-
me se navázat kontakty. Chceme, aby se o nás 
vědělo, že jsme rodinná fi rma poskytující kvalitu, 
kterou si sami řídíme a dohlížíme na ni, a že 
i fi nanční relace můžeme uzpůsobit přání klien-
ta, protože je můžeme sami ovlivnit.“

Číčovický dvůr je postaven na zcela jedno-
duchém principu: cestovní kanceláře sem při-
vezou na oběd nebo na večeři s programem 
své zahraniční klienty. V restauraci je pro ně při-
praven aperitiv, oblíbená místní specialita – 
pravá domácí moravská višňovice. Vítání, roz-
koukávání i usedání ke stolům je provázeno 
živou hudbou, která hraje i během předkrmu. 
Po předkrmu následuje malá pauza a než se za-
čne nosit hlavní jídlo, začíná program. Uvádí ho 
zpěvačka v rodném jazyce turistické skupiny, 
což bývá většinou francouzština, španělština, 
němčina, angličtina, italština nebo ruština. 
Následuje program složený z muziky a lido-
vých písniček z Čech – převážně jižních a střed-
ních, z Moravy i ze Slovenska. 

„Menu máme předem domluvené s průvodci, 
aby se nestalo, že u nás dostanou knedlo-vepřo-
zelo nebo svíčkovou a oni už to jedí třetí den. Pro-
gram trvá maximálně dvě hodiny, v závěru 
večera se jim hrají evergreeny, které znají. Kromě 
ukázek lidových tanců vidí a vyzkouší třeba 
famfrnoch, což je nástroj, který tak hezky prdí 
a to se jim moc líbí. Samozřejmě si to mohou 
vyzkoušet. Z 90%  jim to nejde, takže když to 
někomu povede, je z toho obrovské haló. Vyzkou-
šejí si také vozembouch nebo cimbál. V jednu 
chvíli jsou vyzváni, aby se aktivně zapojili do pro-
gramu, to má také úspěch, lidé si to evidentně 
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Novotou zářící červená střecha zrekonstruovaného selského stavení v Číčovicích u Prahy 
slouží jako bezchybná navigace pro to, abyste bezpečně trefi li do toho správného dvora 
– tam, kde vás přivítají pálenkou a k jídlu vám dopřejí folklórní program.



NETRADIČNÍ PODNIKÁNÍ

užívají, baví se. Pak je tanečníci vyzvou k tanci. 
Když už jich je na parketu dost, tanečníci zmizí 
a hudba dohraje skladbu. Na závěr zahrají val-
čík,  lidé si k tomu zamrumlají a odeberou se do 
hotelu. 

Navíc si u nás i pochutnají. Máme totiž vyni-
kající kuchařku a kuchaře. Tím, že u nás nemu-
sejí být 12 hodin denně, že pokaždé vědí, co 
budou vařit a kolik porcí, si oba vaření užívají. 
A protože známe dopředu počet osob, vaříme 
z absolutně čerstvých surovin, všechno se oka-
mžitě zpracuje a sní. Naše paní kuchařka Míla 
Placáková je zkušená a poctivá, své práce si váží, 
má chuť pracovat, je absolutně spolehlivá a vaří, 
jako kdyby vařila pro svou rodinu na neděli. Za 
tu dobu, co tohle děláme, jsme neměli jedinou 
stížnost na kuchyň.“

Ani národnostní konfl ikty tu prý zatím 
nenastaly, naopak, když se tu sejde víc národ-
ností, vzájemně se podle Alana Fiedlera krásně 
doplňují. Své dělá také prostředí: vesnice, ven-
kovská stodola, pohoda, klid. Folklór jako by se 
tu narodil a návštěvníci si to tu evidentně uží-
vají. 

„Muziku, tu máme také nejlepší v Praze. Vede 
ji můj dlouholetý kamarád a výborný muzikant 
a organizátor Jindřich Fritsh, nesmírně spolehlivý 
člověk. Má svou agentu zastupující několik desí-
tek hudebníků a já vím, že mi vždycky dodá to 
nejlepší: hudebníky, kteří to umějí a dokážou si 
i podmanit své obecenstvo. Na těch hudebnících 
je navíc i vidět, že je to baví. Také máme dohodu, 
že muzikanty různě točíme, aby nevznikala 
ponorka. Takhle jsou ti lidé rádi, že se po čase 

zase vidí, popovídají si, zahrají a na atmosféře 
celého programu je ta pohoda hodně znát. To 
samé děláme na place, snažíme se točit i číšníky. 
Tahle zdánlivě nepodstatná opatření dokážou 
zázraky a umocní takovou tu příjemnou přátel-
skou atmosféru. Víte, ono je příjemné mít plnou 
hospodu, ale rozhodně ne za každou cenu. Na 
seniorech je sympatické, že se umějí dobře bavit 
a nepotřebují k tomu 15 piv. Je moc milé, když 
odcházejí, loučí se s vámi a děkují za krásný 
večer. To je na téhle práci bezva.“ 

Ani v době, kdy se právě nekonají večeře 
nebo obědy pro turisty, nezeje Číčovický dvůr 
prázdnotou. Zdejší romantické prostory jsou 
hojně využívány k pořádání obchodních pre-
zentací, seminářů, fi remních akcí a rautů.
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NOVINKY Z HMP

Hlavní město dává v posledních le-
tech přednost rekonstrukcím tram-
vajových tratí před výstavbou 
nových. K rekonstrukci Dopravní 

podniky většinou využívají období prázdnin, 
kdy jsou nároky na MHD o něco nižší. Letos nás 
tedy čeká rekonstrukce trati z Anděla do 
zastávky Sídliště Řepy, výluky v rušném úseku v 
okolí stanice metra Národní třída a kolem Praš-
ného mostu budou pokračovat uzavírky kvůli 
výstavbě tunelu Blanka.

Už v červnu začal Dopravní podnik hlavního 
města Prahy (DPP) pracovat na rekonstrukci 
tramvajové trati z Anděla do stanice – Sídliště 
Řepy. Rekonstrukce se dotkne i kolejové křižo-
vatky Anděl, kde bude nutné v několika eta-
pách přerušit i provoz tramvají. Nicméně vždy 
bude alespoň částečně tato křižovatka prů-
jezdná. Komplikovaná bude rovněž rekonstruk-
ce křižovatky ulic Plzeňská a Radlická, při které 
nebudou moci místem projíždět ani automo-
bily. Ta by však měla být dokončena už v první 
polovině července.

Úsek Motol a Sídliště Řepy bude uzavřen i v 
září. Náhradní doprava v úseku Anděl – Sídliště 
Řepy bude řešena autobusy, DPP uvažují také o 

zřízení alternativní trasy autobusů z řepského 
sídliště ke stanici metra Stodůlky a o zvláštní 
vlakové lince mezi oblastí Na Knížecí a řepským 
sídlištěm. Samotná Národní třída a Spálená uli-
ce budou v úseku Lazarská – Národní divadlo 
pro tramvaje uzavřeny od konce července do 
konce prázdnin. Důvodem je havarijní stav 
tramvajové trati. Náhradní dopravu zajistí met-
ro B ze stanice Národní třída.

Do 1. září 2010 bude také přerušen tramva-
jový provoz v úsecích Špejchar – Prašný most, 
Špejchar – Chotkovy sady a Prašný most – 
Vítězné náměstí. Důvodem je obnova povr-
chových komunikací po výstavbě tunelu měst-
ského okruhu a napojení provizorní tramvajové 
křižovatky na Prašném mostě.

Tramvajové linky 1, 5, 8, 15, 25, 26, 18, 20, 56 a 
57 budou odkloněny, linky 2 a 14 zrušeny. Je 
zavedena zvláštní linka 36 jezdící na trase Divo-
ká Šárka – Dejvická – Vítězné náměstí – Pod-
baba. Po dobu výluky budou zavedeny linky 
náhradní autobusové dopravy X1 na trase Špej-
char – Hradčanská – Vozovna Střešovice (den-
ní provoz), X26 na trase Špejchar – Hradčanská 
– Dejvická (denní provoz) a X51 na trase Špej-
char – Hradčanská – Vozovna Střešovice – Dej-
vická (noční provoz).

Vinou oprav a pokračující stavbě Blanky 
nebude moci DPP dočasně využívat také tram-
vajové vozovny v Motole a Vokovicích. Tram-
vaje tudíž budou muset do provozu vyjíždět z 
ostatních vozoven.

Letošní prázdniny budou v pražské dopravě ve znamení výluk, a to hlavně tramvají. 
Opravují se totiž poměrně frekventované tramvajové tratě, jejichž uzavírka se 
samozřejmě odrazí v celé dopravě.

Pozor na tramvaje, o prázdninách 
bude leccos jinak
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PŘEDSTAVUJEME

Společnost pro normální život lidí 
s postižením 

POHODA byla založena v roce 1998, ten-
krát ještě jako alternativa ústavů sociální péče 
v ČR. Protože jsou však i dnes možnosti plno-
hodnotného života člověka se znevýhodně-
ním v ČR omezené, poskytujeme služby, které 
pomáhají tento stav změnit. Lidem s mentál-
ním postižením umožňujeme plně prožívat 
svou dospělost (poznat sebe sama a vést sa-
mostatný, odpovědný život, zachovat a rozví-
jet vztahy s partnerem, rodinou a přáteli, zajis-
tit si práci, smysluplně trávit volný čas). Chce-
me, aby lidé s mentálním postižením mohli 
vést samostatný a plnohodnotný život, ale 
nejen to, chceme také, aby uměli převzít maxi-
mální možnou míru odpovědnosti za svá roz-
hodnutí.

S osobním asistentem to jde lépe
POHODA přichází s programy, které přímo 

naplňují její poslání. Osobní asistence, chráněné 
bydlení, denní stacionář a odlehčovací služby 
pečujícím rodinám. Ve všech těchto progra-
mech pracují osobní asistenti, kteří se zaměřují 
na rozvoj osobního potenciálu každého člově-
ka a tam, kde není rozvoj možný, se snaží zacho-
vat maximální možnou míru dovedností 
a schopností jednotlivce. Spolu s asistenty si 
lidé využívající naše služby stanoví osobní cíl 
a krok za krokem k němu společně směřují. Tím 
se stávají nezávislejšími a samostatnějšími. 

Šance porozumět postiženým
Nabízíme specializované kurzy. Cílem je jed-

nak šířit naše zkušenosti ze spolupráce a komu-
nikace s lidmi s mentálním postižením a pro-
střednictvím prodeje kurzů fi nancovat nevý-
dělečné sociální služby. Jedním z témat kurzů 
je také komunikace s lidmi s postižením. Klad-
né hodnocení za srozumitelnost a přínos pro 
praxi však sklidil v roce 2009 nejen tento kurz.

Během roku 2009 jsme v kurzech proškolili 
317 lidí, z toho 152 v oblasti sexuality a vztahů 
lidí s postižením. Na počátku roku 2010 jsme 
vyhráli zakázku VZP na proškolení 700 úřední-
ků na přepážkách v jednání s lidmi s bariérami 
v komunikaci.

Potvrzením kvality naší práce je i udělení 
prestižní ceny „2009 NESsT-CITI Bank Social 
Enterprise Competition for the Best Business 
Plan“ nadace NESsT (www.nesst.org), kde jsme 
získali první místo.

Přátelé i dobrovolníci
POHODU podpořili manželé Olga a Jiří 

Menzelovi. Svou záštitu nám rovněž poskytla 
senátorka Ing. Arch. Daniela Filipová. Jako jed-
nu z prvních podpořených organizací si nás 
také vybrala nadace Taťány Kuchařové. Pomá-
hají nám i členové Klubu přátel POHODY – 
pravidelní dárci a dobrovolníci z programu 
Dobrovolník POHODA. 

POHODA je závazek, POHODA je prostor 
pro ČLOVĚKA, POHODA je respekt k indivi-
dualitě, POHODA je kus dobré práce. www.
pohoda-help.cz . Zvláště mladí lidé, studenti, 
nám nabízejí svůj čas a přichází s různými nápa-

dy. Rozšiřují možnosti a obzor lidem s mentál-
ním postižením nabídkou volnočasových akcí. 
Objevilo se také několik větších fi rem, které 
nabídly pomoc v rámci fi remního dobrovol-
nictví. Což se začalo objevovat až v roce 2006 
a dále.

Malé radosti za velkou práci
Lidé s postižením si dnes mnohem lépe řek-

nou o to, co potřebují. Potěšilo mne, když 
jeden pán, do kterého bych to nikdy před tím 
neřekl, za mnou přišel s tím, že ví přesně, kde 
bude pracovat. Bude pomáhat jako pomocník 
v kuchyni mateřské školy... 

Mgr. Jiří Kučera, výkonný ředitel
http://www.pohoda-help.cz
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Jak jste se ke kamnařině dostal?
Mám střední umělecko - průmyslovou ško-

lu a léta jsem pracoval v propagaci, pak jsem 
dělal užitou grafi ku. Koncem 80. let jsem se 
seznámil s člověkem, který se pustil do výroby 
kachlových kamen do Německa. Začali jsme 
spolupracovat, protože díky svému umělecké-
mu vzdělání jsem mu mohl být s lecčíms nápo-
mocný. No a pak už jsem u tohoto řemesla 
zůstal.

Ruční výroba kachlů a posléze 
i samotných kamen asi není nic 
jednoduchého?

Ruční výroba kachlů je poměrně složitá, je 
tam spousta aspektů, které mohou vaši práci 
všelijak pokazit – kvalita hlíny, srážlivost... Trva-
lo dlouho, než jsme vychytali chyby, ale teď už 
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ČESKÁ KVALITA

jsme schopni vyrábět kachle tím pravým sta-
rým českým řemeslným způsobem. Zpočátku 
jsme se snažili sehnat vzory kachlů, ale dnes už 
děláme modely své, protože ty staré, například 
zámecké vzory, už příliš žádané nejsou. Co se 
týče výroby, je velmi málo literatury,  která by 
nám poradila, jak při ní postupovat. Na všech-
no jsme si museli přijít metodou pokus – omyl. 
Dnes už zvládneme jakákoliv kachlová kamna 
různých konstrukcí, a to i do moderních interi-
érů, kam jsou hodně žádaná kamna s krbovými 
nebo kamnovými vložkami. A protože se musí-
me nějak živit, děláme i klasické krby.

Odráží se současná bytová architektura 
i na designu kamen?

V 80. letech tu byla jedna představa kachlo-
vých kamen – takové ty vesnické s nikami – jak 

se říká s kapličkami a nebo zámecká kamna. 
Později se začaly např. z Německa prosazovat 
nové vzory a design, které dokazovaly, že i do 
moderních interiérů se dají pořídit vhodná 
kachlová kamna. Dnes už existuje poměrně 
široká nabídka kachlových prvků, glazur a kon-
strukčních systémů. Naše práce se hodně při-
způsobuje moderním interiérům, současně 
s kamny se staví krby s keramickými římsami, 
obklady, lavicemi apod. Dokonce sami zákaz-
níci velice často vyžadují, aby bylo poznat, že se 
jedná o ruční výrobu, kdy je vlastně každý 
kachel originál.

Přiklánějí se dnes vinou ceny energií lidé 
zpátky k topení dřevem?

Je vidět, že cena energií velice ovlivnila stav-
bu alternativních zdrojů tepla – ať jsou to krby 
nebo kamna. Je to dáno stoupajícími cenami 
energií, nicméně lidé šetří všeobecně. Máme 
rozpracovanou spoustu zakázek, u kterých 
jsme domluveni, že se budou realizovat, ale až 
na to ti lidé budou mít peníze. Často se i snaží 
snížit náklady na stavbu kamen na úkor kvality. 
Hodně věcí jsme také rozjednali, lidé z nás vyta-
hali rozumy, nechali si u nás udělat návrh a pak 
si to nechali postavit od levných zahraničních 
dělníků. Potom nám volají o pomoc, že kamna 
nefungují nebo že se rozpadají, 

Máte doma kachlová kamna?
Jsem kovářova kobyla – už léta se chystám, 

že si krb postavím na chatě, ale tam je problém 
s komínem a já nebyl dosud schopný ho opra-
vit. Přestože už mám všechno připravené. 
I krbovou vložku. Ve Vestci jsme rok a půl, i sem 
plánuji kachlová kamna (Ale bude to do příští 
zimy, viď? – vkládá se se smíchem do řeči 
manželka Yvona, která do té doby jen tiše seděla 
a poslouchala). Určitě. Chtěl bych si udělat 
takovou radost, kdy nebudu vázaný designem 
na přání zákazníků. Mám představu, jak by to 
mělo vypadat a nápady, které se mi zatím 
nepodařilo prosadit a myslím, že to bude vypa-
dat moc hezky, tak se těším, že to jednou zrea-
lizuji. Letos. (Opraví se a hodí okem po manžel-
ce, která s uspokojením přikývne a zopakuje – 
letos.)
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Ke svému řemeslu se prý Miloš Kesl přichomýtl náhodou. O to víc nabudete dojmu, 
že mu muselo být souzeno. Jeho práce i zaujetí, se kterým o ní ve vší skromnosti vypráví, 
vás přesvědčí o tom, že máte před sebou skutečného mistra kamnáře. 

Teplo z krbu má jinačí duši



Je těžké ručně vyrobit kachle, aby kamna 
jako celek vypadala tak, jak mají?

Na to se ptáte úplně perfektně, protože to 
je jedna z nejpodstatnějších věcí při výrobě. 
Kachle se vymodelují, při schnutí se srazí – pak 
se poprvé vypalují a zase se srazí a všelijak 
kroutí. Při dalším pálení se glazují a opět se 
o něco srazí, takže ten proces je docela složitý. 
Pro ruční výrobu je charakteristické, že každý 
kachel je jiný. Někdo to i vyžaduje, ale často se 
setkáváme s tím, že zákazník si nepřeje, aby 
mezi kachli byly velké barevné rozdíly. Kachle 
glazujeme jako celek speciální stříkací pistolí, 
takže v barevnosti dosahujeme velice slušných 
výsledků. Ale protože vytváříme i římsy a vel-
koplošné kachle, není možné si dělat rezervní, 
to by člověk udělal místo jedněch troje kamna. 
Na většinu atypických prvků, jako jsou lavice, 
kopule nebo reliéfy ani nejdou dělat formy, to 
musíme tvarovat ručně. Když kachle zavad-
nou, sesazují se k sobě, uhladí se, seříznou. Prá-
ce je s tím hodně, chápu, že to dělá tak málo 
lidí. Základní surovina, keramická hmota, ze 
které se kachle vyrábějí, je pokaždé jiná – jed-
na várka je perfektní a z druhé se všechny 
kachle zkroutí, nebo popraskají v peci – je to 
věčný boj. 

Na které zakázky rádi vzpomínáte?
Jé, těch bylo! Například u jedné paní podni-

katelky z okraje Prahy jsme dělali dvoje velko-
rysá kamna, to byla hezká zakázka. Potom 
u Roubíčků, což je chalupa, ve které Tyrš s Füg-
nerem „vymysleli“ Sokol. Její současný majitel ji 
úžasně zrekonstruoval a my tam stavěli nád-
herný sporák, tak jak se to dělalo dřív – s vel-
kým ležením a schůdky. Z takového stavění má 
člověk radost. Často navážeme se „zákazní-
kem“ přátelské vztahy, které trvají i po ukonče-
ní stavby.

Báječné ležení na peci – požadují ho dnes 
lidé často?

Poměrně často, ale ne vždy k tomu jsou 
vhodné podmínky – třeba průměr komína 
nebo prostor. Řešíme to často kvůli bezpeč-
nosti, protože když se pak v kamnech špatně 
zatopí, mohou zplodiny i vybouchnout – ozve 
se rána, kamna i kachle popraskají. Pokud by 
hrozilo takové nebezpečí, radíme lidem, aby si 
tam nechali instalovat topné rohože, které plní 
stejnou funkci. Klasická kachlová kamna staví-
me tak dvoje troje do roka, častěji se dělají 
moderní kamna nebo krby. 

Ono to vůbec asi není sranda, postavit 
krb nebo kamna...

Taková stavba má velice přísné bezpečnost-
ní normy. Izolace, vyzdění, dvojité stropy 
a spousta dalších nutných opatření. Hromada 
lidí to neví a myslí si, že to zvládnou sami. Pak 
nám volají a říkají, přijďte se podívat, nefunguje 
nám krb, nebo máme popraskaná kamna. Já 

tam přijdu a vidím, že jsou postavené špatně 
nebo z nevhodných materiálů. Pak je těžké 
cokoli opravovat, protože je to většinou ve sta-
vu, kdy je nejlepší všechno úplně zbourat 
a postavit znova. Těch lidí je mi pak líto, i když 
si to způsobili sami snahou ušetřit. Když se 
dneska podíváte na internet, přesně tam najde-
te, jak mají ta kamna vypadat, co tam máte dát, 
takže si pak každý kutil myslí, že to bez problé-
mu zvládne.

V kolika lidech to všechno vlastně děláte?
Jsme rodinná fi rma, manželka Yva dělá kera-

miku a účetnictví. Asi pět let se mnou spolu-
pracoval syn, ale protože konečný výdělek 
z tohoto řemesla není takový, aby mohl vedle 
běžných výdajů splácet hypotéku, našel si jinou 
práci, i když mi občas pomáhá. Míváme roz-
pracováno někdy i pět, šest věcí a děláme na 
tom průběžně, takže jsme často pod časovým 
i psychickým tlakem, ale to asi v současné době 
k řemeslu patří. 

Ještě mi prozraďte: kolik u vás stojí 
výroba krbu?

To je velmi individuální. Protože každý náš 
objekt je jiný, záleží na velikosti, použitých 
komponentech a materiálech. My jsme poměr-
ně levní, krb jsme schopni postavit od 50 tisíc 
včetně krbové vložky. Pravda je, že kdybych 
započítával úplně všechno – návrhy, práci, 
mobily a každý litr benzínu, který kvůli zakázce 
projedu, byli bychom na úplně jiných cifrách. 
Často v legraci říkám - je to krásná práce, kdyby 
se tím člověk nemusel živit. Nikdy by mě ne-
napadlo, že tohle řemeslo budu dělat. Ale našel 
jsem v něm zalíbení a seberealizaci. Je to nád-
herný pocit, když dokončíte něco hezkého 
a přijde zákazník, spráskne ruce a řekne: To je 
nádhera!

Andrea Bezděková
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Praha také dosáhla nejvyššího procenta volební účasti z celé ČR, se 
svými odevzdanými 637 328 platnými hlasy celkem 67,99 %. Vítězem 
pražských voleb a ziskem 8 křesel ve sněmovně se stala strana TOP 09 
s 173 840 platnými hlasy, tj. 27,27 %. S 158 014 platnými hlasy a 24,79 % 
skončila druhá Občanská demokratická strana a získává ve sněmovně 

také 8 křesel, 4 křesla získala s počtem hlasů 96 706 a 15,17 % Česká stra-
na sociálně demokratická, 3 Věci veřejné s 65 742 platnými hlasy 
a 10,31 % a dvě poslední křesla v Parlamentu obsadí za Prahu Komunis-
tická strana Čech a Moravy s 41 647 hlasy a 6,53 %. Ostatní strany kandi-
dující za hlavní město Prahu se do Poslanecké sněmovny nedostaly.

25 zvolených

VOLBY
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Praha zná své poslance do Poslanecké snmovny Parlamentu ČR. 19 z 25 možných 
jich přitom patří k pravici. Obyvatelé Prahy tak dali jasně najevo, že planým slibům 
a nereálným předsevzetím na lep nesednou.

Nejnižší volební účast v Praze:

Praha 9 61,86 %

Praha 14 62,14 %

Praha 3 64,23 %

Praha 8 65,25 %

Praha 7 65,77 %

100 % platných hlasů:

Praha – Běchovice 100 % z 1002 odevzdaných hlasů

Praha – Březiněves 100 % z 602 odevzdaných hlasů

Praha – Přední Kopanina 100 % z 278 odevzdaných hlasů

Praha – Vinoř 100 % z 1939 odevzdaných hlasů

Nejvyšší volební účast v Praze:

Praha – Troja 81,97 %

Praha – Březiněves 80,45 %

Praha – Benice 79,61 %

Praha – Křeslice 78,13 %

Praha – Koloděje 78,11 %

TOP 09

Ob anská demokratická strana

eská str.sociáln  demokrat.

V ci ve ejné

Komunistická str. ech a Moravy

Strana zelených

Strana Práv Ob an  ZEMANOVCI

Suverenita-blok J.Bobošíkové



VOLBY
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TOP 09
Pořadí, jméno, věk, povolání Přednostní hlasy v %

1. Karel Schwarzenberg, 72 let, senátor 46 087 26,51

2. JUDr. Stanislav Polčák, 30 let, vysokoškolský pedagog    6 083   3,49

3. Ing. Václav Kubata, 48,  bankovní manažer     4 875   2,80

4. PhDr. Daniel Korte, 57 let, klasický fi lolog     4 372   2,51

5. Ing. František Laudát, 50 let, poslanec     2 812   1,61

6. MUDr. Gabriela Pecková, 53 let, odborná lékařka    7 282   4,18

7. JUDr. Jana Radová, 28 let, advokátka     5 758   3,31

8. Jaroslav Eček, 40 let, prodejce speciálních zdrav. Pomůcek   1 073   0,61

ODS
Pořadí, jméno, věk, povolání Přednostní hlasy v %

1. Ing. David Vodrážka, 39 let, starosta Prahy 13 14 545   9,20

2. Bc. Jana Černochová, 36 let, starostka Prahy 2 14 528   9,19

3. Mgr. Tomáš Chalupa, 35 let, starosta Prahy 6 13 313   8,52

4. MUDr. Pavel Bém, 46 let, primátor hl. m. Prahy 11 299   7,15

5. Lenka Kohoutová, 42 let, předsedkyně správní rady NFOZP* 10 251   6,48

6. Marek Benda, 41 let, poslanec   8 424   5,33

7. MUDr. Boris Šťastný, 40 let, poslanec   8 292   5,24

8. Jan Florián, 35 let, zastupitel Prahy 10**   8 126   5,14
* Lenka Kohoutová postoupila z 29. místa na kandidátce
** Jan Florián postoupil z 36. místa na kandidátce

Věci veřejné
Pořadí, jméno, věk, povolání Přednostní hlasy v %

1. Radek John, 55 let, novinář, spisovatel, scénárista 13 841 21,05

2. Mgr. Karolína Peake, 34 let, zastupitelka Prahy 1   4 851   7,37

3. JUDr. Vít Bárta, 36 let, podnikatel   1 826   2,77

ČSSD
Pořadí, jméno, věk, povolání Přednostní hlasy v %

1. Ing. Martin Pecina, MBA, 41 let, ministr vnitra 15 095 15,60

2. JUDr. Petr Hulinský, Ph.D., 42 let, předseda fi nančního výboru zastupitelstva hl. m. Prahy   7 744   8,00

3. JUDr. Stanislav Křeček, 72 let, advokát*   7 723   7,98

4. prim. MUDr. Jiří Koskuba, 54 let, primář II. int. kliniky FN Na Bulovce**   7 368   7,61
* Stanislav Křeček postoupil  z 18. místa na kandidátce
** Jiří Koskuba postoupil z 6. místa na kandidátce

KSČM
Pořadí, jméno, věk, povolání Přednostní hlasy v %

1. Ing. Jiří Dolejš, 49 let, poslanec   4 770 11,45

2. Mgr. Marta Semelová, 50 let, učitelka   3 099   7,44

Přehled nově zvolených poslanců za jednotlivé strany



Firmu jste založili jako rodinný podnik 
relativně nedávno. Nicméně už během 
studia jste s bratrem sbírali zkušenosti 
v oboru s cílem jejich zúročení při 
podnikání…

Ano, já sám jsem během studií sbíral zkuše-
nosti hned v několika fi rmách. Po škole mi 
vzdělávání, jak to tak obyčejně bývá, začalo 
scházet a rozhodl jsem se odjet do zahraničí, 
abych se lépe vybavil jazykově. Můj bratr Jakub 
podnikal při studiích na Vysoké škole umělec-
koprůmyslové na živnostenský list. Je výtvarník 
a jako spousta kreativců se nestíhal zabývat 
produkční stránkou projektů a přizval mne ke 
spolupráci. Firmu jsme zakládali v době, kdy 
studoval poslední ročník.
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Kdo tedy byl iniciátorem společného 
podnikání? 

Bylo to naše společné rozhodnutí. Vyplynu-
lo ze zkušeností, které jsme posbírali v naší 
předchozí činnosti. Řekl bych, že jsme si s bra-
trem během let zvykli na určitý model spolu-
práce, který se nám najednou nechtělo opouš-
tět. Současně jsme si ale uvědomili, že ho 
musíme nějakým způsobem posunout dál 
a rozvíjet.

Nabízíte poměrně rozsáhlé spektrum 
služeb od klasického PR po interiérový 
design. Dejme tomu, že jsem začínající 
podnikatel – s čím mi můžete pomoci?

Pokud naši fi rmu oslovíte jako začínající 
podnikatel, vyslechneme si nejprve vaše před-
stavy a očekávání. Společně budeme hledat 
„komunikační nit“, která by dokázala svázat 
vaší fi remní identitu a zprostředkovat poten-
cionálním zákazníkům srozumitelnou a čitel-
nou fi remní tvář. Ta totiž bývá kamenem úrazu 
řady začínajících fi rem, které se do podnikání 
vrhají s plným nasazením, nabízí maximum 
a přitom se jejich fi remní portfolio pomalu 
stává pro zákazníky nečitelné.

Po úvodním seznámení můžeme začít dis-
kutovat nad jednotlivými oblastmi vaší komu-
nikace navenek. Mám na mysli PR kampaň, 
webovou prezentaci, ale i interiérový design 
sídla či provozovny nebo například uniformy 
pro zaměstnance. Nabízíme i školení v oblasti 
image středního a vyššího managementu, 
organizujeme opening party a podobně – 
tyto služby ale nejspíš využijí již zavedené fi r-
my. Obrázek o aktivitách Visio Agency asi nej-
lépe získáte na našich webových stránkách…

Pracujete společně nebo každý z vás 
odpovídá za určitý úsek vašich služeb?

Na většině projektů pracujeme společně. 
Bratr nad nimi přebírá výtvarný dozor, já mám 
na starosti produkční záležitosti – sestavová-

ním týmu počínaje, fi nanční stránkou projek-
tů konče. Baví mne komunikovat s lidmi, řešit 
složité i méně složité projekty a plánovat 
nové.

Máte za sebou celou řadu zajímavých 
zakázek. Můžete některé z nich 
prozradit?

Já osobně považuji všechny za zajímavé. 
Samozřejmě jsou zakázky, které více vyhovují 
mně, neboť mi nabízejí více prostoru po orga-
nizační a komunikační stránce. Můj bratr 
pochopitelně upřednostňuje jako výtvarník 
projekty, u kterých může maximálně uplatnit 
své tvůrčí ambice. Pro něj budou asi nejzajíma-
vější zakázky od klientů, kteří stoprocentně 
věří jeho estetickému cítění a nechávají se vést 
a inspirovat. Ke všem zakázkám ale přistupu-
jeme individuálně a na základě dialogu s klien-
tem. Pokud mám zmínit konkrétní projekty, 
pak je to určitě rozsáhlá oprava betlémů pro 
Staroměstské a Václavské náměstí, které Jakub 
autorsky zpracoval již před několika lety. 
V poslední době jsme rovněž realizovali hned 
několik interiérů, ať už šlo o recepce, obchody 
nebo restaurace. Velmi zajímavou zkušeností 
pro nás byly návrhy a realizace uniforem a pra-
covních oděvů, které se setkaly s pozitivním 
ohlasem nejen u samotných zaměstnanců, ale 
i u širší veřejnosti.

Vaše plány pro nejbližších pár let?

Rádi bychom upevnili spolupráci se stávají-
cí klientelou a pozitivními referencemi oslovili 
novou. Baví nás dodávat lidem sebevědomí 
nejen tím, že budou vypadat „dobře“ a osobi-
tě, ale i tím, že se budou cítit dobře v prostředí, 
které je obklopuje ať už při práci nebo v běž-
ném životě. Přestože bychom rádi do budouc-
na expandovali a rozšiřovali náš tým, nesmí to 
být za cenu, že k našim zákazníkům nebude-
me přistupovat na velmi osobní a individuální 
rovině.

Andrea Bezděková
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Visio Agency je další z řady fi rem, kterou založili mladí lidé: Jan a Jakub 
Chocholouškovi. Role mluvčího se pro náš rozhovor ujal Jan.

Visio Agency s.r.o.
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PODNIKÁNÍ PŘI STUDIU



PODNIKÁNÍ OČIMA LÉKAŘE

Proč ženy vládnou 
a muži ženští?

C o se děje s člověkem po padesátém 
roce věku? Jedná se o fakta z jedné 
části obecně známá, z té druhé 
však velmi málo masmediálně 

publikovaná. Titulek mnohé naznačuje, nicmé-
ně je třeba poznamenat, že budeme hovořit 
o modelovém stavu, o mezních projevech, kte-
ré se nemusí vždy a u každého ve svých důsled-
cích takto projevit. 

Žena po padesátce: výkonný a úspěšný 
manažer 

Co je nám tedy známo? Klimaktérium – 
přechod. Ten nikdo nezpochybňuje, každý ví, 
co ženu čeká a jaké bude mít problémy s hor-
monálním stavem, který se s touto situací 
váže. Problém klimaktéria se neustále řeší a to 
i masmédii. Jak vypadá žena v klimaktériu a po 
klimaktériu? Klesá produkce některých hor-
monů, nejznáměji estrogenů, ale relativně 
i absolutně stoupá hladina mužských hormo-
nů, které pro tento článek nazveme testoste-
ronem.

Díky vyšší hladině testosteronu se žena stá-
vá svým způsobem mužsky myslící osobou. 
To není pejorativní, tím naopak zdůrazňujeme 
kvality žen v tomto období, protože se stávají 
výkonnějšími, produktivnějšími a začínají mít 
vlastnosti, které bychom nazvali obecně 
manažerskými. Jsou schopné větší koncentra-
ce, většího výkonu, jsou mnohem vytrvalejší, 
mnohem cílevědomější a směřují jednoznač-
ně k cíli, který si zvolily. Čili stávají se nositelka-
mi vlastností ideálních pro manažera. 

Muž po padesátce: obrat o 180°

Na druhé straně máme muže. O ty se stará 
jiná skupina lékařů: andrologové nebo obor 
andrologie. A ti se zabývají problémem, který 
dosud nikdo nebral úplně vážně: hormonální 

situací stárnoucího muže, muže po padesát-
ce. Jak na tom vlastně muž je vzhledem ke kli-
maktériu ženy? Žena má jednoznačně před-
nost, klimakterický problém ženy vždy vytvá-
ří precedens k řešení určitých záležitostí. Ale 
co muž? Ten zůstává mimo? Jeho se to snad 
netýká? Tato problematika začala být zkou-
mána hlouběji až v posledních deseti letech 
a bylo zjištěno, že hormonální přeměna muže 
po padesátce je mnohem dramatičtější než 
u ženy a důsledky jsou ve své podstatě váž-
nější. 

Co se tedy děje s mužem? Klesá hladina tes-
tosteronu, relativně stoupá hladina estrogenu. 
Přibližuje se stavu ženskému. Dalo by se to 
nazvat zženštění nebo přiblížení se psychice 
ženy. Ale ono to tak úplně není. Muž svým 
způsobem ztrácí především své kvality, které 
byly dány testosteronem a ostatní hormonál-
ní konstelací. A co z toho plyne?  Ztrácí své 
intelektuální a kognitivní funkce, ztrácí tah na 
bránu, razanci a schopnosti, které jsou nesmír-
ně důležité pro manažera.

Muž se stává tolerantnější. Podíváme-li se 
na něj, zjistíme, že jeho tvář už nemá ostře 
řezané rysy, ale naznačuje věk, kdy testosteron 
již pro něj přestává hrát zásadní roli z hlediska 
výkonnosti fyzické i psychické.

Přírodě neporučíme, ale můžeme ji 
usměrnit

A zatímco se ženy se stávají podnikatelka-
mi, manažerkami – a úspěšnými, muži z těch-
to pozic pomalu odcházejí. Je to realita, se kte-
rou prozatím neumí medicína nic udělat. Ale 
je vůbec žádoucí, aby s tím bylo něco děláno? 
Jedná se fyziologický vývoj, který přeměňuje 
muže po psychické a okrajově i po fyzické 
stránce k obrazu ženy a ženu trochu k obrazu 
muže. Tento proces s sebou bohužel velice 
často u stárnoucích mužů přináší i deprese, 

vyvolané ztrátou dominantní role jak v profe-
si, tak doma. Je proto velice důležité, aby měl 
muž své zájmy, koníčky, které mu pomohou 
toto složité období překonat a úspěšně se rea-
lizovat mimo svou dosavadní práci.

Poněkud drsný titulek tohoto článku chce upozornit na změny, kterými lidský 
hormonální systém prochází po padesátém roce věku. Ačkoli si to často 
neuvědomujeme, i muži procházejí v tomto věku velkou proměnou, upozorňuje prim. 
MUDr. Pavel Kohout.

prim. MUDr. Pavel Kohout, 
odborný internista a kardiolog

Promoval v roce 1970 na Karlově Univerzitě v Pra-
ze. Absolvoval stáže na předních pražských klinic-
kých a výzkumných pracovištích a má celou řadu 
zahraničních pracovních zkušeností. Od roku 1979 
pracoval v katetrizační laboratoři se zaměřením na 
centrální haemodynamiku a elektrofyziologická 
měření. Byl primářem v Lázních Poděbrady, vedou-
cím lékařem na II. Interní klinice FN Královské Vino-
hrady a primářem kardiologického odd. Nemocni-
ce MV ČR. Nyní se věnuje soukromé praxi.
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Čistírnu na začátku minulého století 
vybudoval světoznámý architekt 
technických staveb a stavební rada 
ve Frankfurtu nad Mohanem, Ing. 

William Heerlein Lindley (1854–1917). Stan-
dardně bývaly čistírny stavěny na povrchu, 
tuto ovšem Lindley zabudoval pod zem. Každá 
ze sedmi milionů cihel použitých na stavbu 
podzemních budov má své číslo, cihly byly 
dále speciálně testovány a schvalovány komisí 
stavitelů. 

Zdejší parní strojovna skrývá parní stroje od 
fi rmy Breitfeld & Daněk z roku 1903, v napros-
té většině složené z původních dílů a dodnes 
plně funkční. Nezvyklým zážitkem je prohlídka 

Po Pražských kolektorech a Podolské vodárně jsou veřejnosti zpřístupněny dosud uzavřené 
prostory historické čistírny v Bubenči, stavby, která se začátkem června stala národní kulturní 
památkou. 

Jiná dimenze, jiný svět

KULTURA
Tu

ri
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a prostor podzemní česlovny, podzemní krypty 

vzniklé ve 20. letech, kde byly splašky zbavová-
ny velkých nečistot na sítech připomínajících 
hřebeny. Součástí prohlídky je i výstava sani-
tární techniky, která mimo jiné obsahuje spr-
chový kout Tomáše Garrigue Masaryka ze 
zámku v Lánech.

Návštěvnická trasa A (max. 30 osob) zahr-
nuje kryptu vodního kola v podzemí, dóm 
lapače písku v podzemí, strojovnu kalových 
čerpadel v podzemí, centrální halu v přízemí, 
parní strojovnu a kotelnu a usazovací nádrže. 

Naprostým unikátem je  prohlídka dosud 
zavřeného podzemí s historickými 90 metrů 
dlouhými a 6 metrů hlubokými usazovacími 

nádržemi a místa, odkud vyčištěná voda odté-
kala tunelem vedoucím pode dnem vltavské-
ho plavebního kanálu do řeky za Císařským 
ostrovem, kterou zahrnuje trasa B.

Produktovou nabídku celého vzdělávacího programu na 2. pololetí najdete na www.vox.cz. 

DOVOLENÁ TROCHU JINAK!
NĚMČINA V ÚČETNICTVÍ 
21. – 22. 7. 2010
PŘEDNÁŠÍ:  Mgr. Magda Stehnová
KÓD: 003910 CENA: 5 988 Kč 

DAŇOVÉ MINIMUM PRO ÚČETNÍ – komplexní průřez daňové soustavy pro účetní
3. – 5. 8. 2010
PŘEDNÁŠÍ:  Bc. Marta Šťastná
KÓD: 003820 CENA: 7 188 Kč 

IAS IFRS – vstup do problematiky mezinárodních účetních standardů
10. – 12. 8. 2010
PŘEDNÁŠÍ:  doc. Ing. Lenka Krupová, Ph.D. 
KÓD: 003340 CENA: 8 988 Kč 

KOMPLIKOVANÉ ÚČETNÍ PŘÍPADY – pro náročné
11. –  12. 8. 2010
PŘEDNÁŠÍ:  Tomáš Líbal 
KÓD: 004090 CENA: 5 988 Kč 

DANĚ PRO KAŽDÉHO
23. – 27. 8. 2010
PŘEDNÁŠÍ:  Ing. Zdeněk Burda 
KÓD: 006660 CENA: 9 588 Kč 

FINANČNÍ VÝKAZY – krok po kroku
30.– 31. 8. 2010
PŘEDNÁŠÍ:  Ing. Dagmar Jelínková 
KÓD: 004040 CENA: 3 588 Kč 

REZERVUJTE SI 
ČAS!

NOVÝ DAŇOVÝ ŘÁD 
– seznámení s novým 
zákonem, který nabývá 
účinnosti 1. 1. 2011
„jsme o krok napřed, nechte se vést“ 

6. – 7. 9. 2010

PŘEDNÁŠÍ:  JUDr. Jaroslav Kobík,
 JUDr. Alena Kohoutková 
KÓD: 003000 CENA: 5 388 Kč 

DAŇOVÝ PROFESIONÁL® 
PRŮVODCE DAŇOVOU SOUSTAVOU 
PRO BĚŽNOU PRAXI

6. 9 – 14. 10. 2010

KÓD: 003780 CENA: 36 156 Kč 

1. VOX a. s.

INZERCE
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